
št. 38 Ptuj, dne 22. septembra 1967 Ceno 0.50 ND SD)! 

»Tednik, tzhals pod tern Imenom 
Ml M aovetnbrs 1»61 dalje po 
sklepu ot>61nSiCih odborov SZDL 
Ptul In orroo! — tzdaja t a v o o 
•Ptujski tednih« Ptul Odgovonu 
urednik: Anton Baumazi — 
Uredništvo in uprava: Ptuj. He-
.-ola Lacka 2 — Tei 158 Številka 
^»koe^ga ratiina: NB 524-3-72. — 
n s k s Časopisno podjetje Maribor-
<k1 tisk — Maribor. — Rokopisom 
ne vraframo. — Celotna naročnina 
20 NT>, ta Inozemstvo 40 ND, 
v orodaji Izvod 0.50 ND (50 SD). 

Letnik X X ; 

DANES 
V TEDNIKU: 
Na drugi strani: 
LJUTOMERSKA KME-
TI.FSKA PROBLEMATI
KA 
VEDNO VEC LOKACIJ 
IZVEN GRADBENIH 
OKOLIŠEV 
STROJNE DELAVNICE 
SO IZVOZILE 50 TRAK
TORJEV 
NADALJNJI PORAST 
NEZAPOSLENOSTI 
DOSEŽKI GOSPODAR
STVA V SLOVENSKI 
BISTRICI 
Na tretji strani: 
OBRAMBA PROTI TOCi 
NA LJUTOMERSKEM 
OBMOČJU 
DELEGACIJA PRIJEDO-
RA VRNILA OBISK SLO
VENSKI BISTRICI 
V PTUJU BODO GRADI
LI AVTOBUSNO POSTA
JO 
USTANOVITEV REGIO
NALNEGA ZDRAVSTVE
NEGA CENTRA 
NOVICE IZ RAZNIH 
KRAJEV 
Na četrti strani: 
S POSVETOVANJA O 
OSNUTKU PROGRAMA 
DELA PROSVETNO-
KULTURNEGA ZBORA 
REPUBLIŠKE SKUPŠČI
NE 
SIMPOZIJ KNJIŽEVNI
KOV V STATENBERGU 
JE KONČAN 
NAPREDEN KMETOVA
LEC MILAN BABIC 
NAŠA PISMA 
Na peti strani: 
VZGOJNA VPRAŠANJA 
IZ LJUTOMERSKE ZGO
DOVINE 
IZ PRADAVNINE 
ORMOŠKEGA KRAJA 
K O T I C E K Z A KMETO
VALCE 
MODNI K O T I C E K 

Na šesti strani: 
NESREČE V RAZNIH 
KRAJIH 
TELEVIZIJSKI PRO
GRAM 
MALI OGLASI 

PRISPEVEK ZA UPORABO 
MESTNEGA ZEMLJIŠČA 
NA OBMOČJU OBČINE 
SLOVENSKA BISTRICA 
Na seji sveta xa urbanizem, 

k o m u n a l n e in gradbene zadeve 
občine Slovenska Bistrica dne 
18. avgusta so največ r a z p r a v 
ljali o uvedbi pr i spevka za u p o 
rabo mestnega zemljišča na ob 
močju občine. Svet je odločil, 
da mora predlog o uvedbi p r i 
spevka najprej v obravnavo 
na zbore volivcev na tistih o b 
močjih, ki naj bi jih ta odlok 
zajel. Ti kraji so: Slovenska B i 
strica, Poljčanc, Pragersko , 
Zgornja Bistrica m Oplotnica. 

Na zborih volivcev naj bi o b 
čani dali svoje predloge, po k a 
terih bo oiočinska skupščina 
predlog o uvedbi pr i spevka za 
uporabo mestnega zemljišča 
tudi sprejela. Zbori volivcev bi 
naj tudi odločili, ali naj os ta 
nejo ta sredstva mat ičnim k r a 
jevnim skupnost im ali pa se 
naj zbirajo v poseben sklad in 
se delijo iz njega po posebnem 
ključu. 

Nova poslovna zgradba 
v Slovenski Bistrici 

Titrovsko potl.iei.ic Planika in sta-
'lovaiiiska skupnost občine Sloven
ska Bistrica iMsai ic irata ?radn,lo no-
V'»' poslov no-stanovanjske zgradbe v 
< t̂'niru Slovenske Bistrice. S to 
!<sradbo bo rcščn estetski izgled 
<'eiitra mesta Istočasno bodo u r e -
tlili parkirni prostor, razširjen bo 
pločnik, center mesta pa bo postal 
2;ikl,iučena celota. 

Zgradba bo siala približno 500 mi
lijonov starih dinarjev, od tega 330 
'bilijonov poslovni del zgradbe, 
ostalo pa stanovaniskt del. 

l>cla je licitiralo več podjetij Iz 
^lovenije. Najboljša ponudnika sta 
{'il-i Ingrad in Granit. Gradnjo je 
K o n č n o prevzelo podjetje Granit, ki 

bilo s svojo ponudbo za štiri mi
lijon«- stanh dinarjev cenejše od 
•nerada. 

Zanimivo je, da .le bila ponudba 
le l in ike i/ Ljubljane skoraj za sto 
''lilijonov starih dinarjev višja od 
d"mačepa ponudnika 

llela. ki -o si< zavela z rušenjem 
s t a r o z^r.-iHhr hi n-i\ Mla končana 
* p r M polovici leta 1969. 

Prve kaplje^ 
letošnjega mosta 

Vinsko klet v Ormožu je odprl član IS skupščine 
dipl. inž. SRS Franc Razdevšek, 

Pre tekl i teden je bil za o r 
moške v inogradn ike izpolnjen z 
obši rnim delovnim programom. 
V sredo je kmet i jski kombina t 

»Jeruzalem-Ormož« pr i redi l 
sp re jem za upokojene v inograd
n i ške delavce, ki so bili nekoč 
zaposleni v k o m b i n a t u in še 
pre j v v inogradnišk ih zadrugah 
v ormoški občini. P o pogosti tvi 
in razgovorih o sedanj ih p r o 
blemih v v inogradniš tvu , ki so 
bili v veliki degustaci jski dvo
ran i v inske klet i , so j im ob 
s t rokovni razlagi razkazal i klet. 

V če t r tek je kombina t v d e -
gtistacijski dvoran i nove kleti 
organiz i ra l posvetovanje o rmo
ških v inogradnikov t e r po p o 
svetovanju demonst rac i jo so
dobne v inogradniške mehan iza -

•cije na Vinskem vrhu . D e m o n 
straci jo so si ob s t rokovni r az 
lagi ogledali s t rokovnjaki š ta 
je rsk ih v inogradn i ško -kmet i j -
skih organizaci j . Udeleženci so 
si revijo z zan imanjem ogledo
vali, še posebej pa »prekopača«, 
ki l ahko globoko p rekopava 
zemljo, ne da bi bil t rak tor , na 
ka te rega je pr ik l jučen »pre-
kopač«, funkcionalno preveč 
obremenjen. Vsi imoderni stroji , 
ki so bili pr ikazani na reviji na 
Vinskem vrhu , so izključno n a 
menjeni t e rasas temu načinu go
jenja vinske t r te . 

Najpomembnejš i dogodek za 
ormoške v inogradnike pa je 
predstavl ja la otvori tev v inske 
kleti , ki je v tem letu pom.enila 
največjo pr i redi tev in delovni 
uspeh ormoške občine. 

Kl jub večdnevnemu deževju 
se je v reme v nedeljo kl jub 
oblakom, ki so pr ipravl ja l i na 
dal jevanje »deževnega« tedna, 
ustalilo, t ako da je bila bojazen 
delovne organizacije glede 
uspeha pr i red i tve popolnoms 
odveč. 

Po že napovedani povorki v i 
nogradnikov in v inogradniške 
mehanizaci je v nedeljo ob 9. 
u r i po ormoških ul icah so na 
Glavnem t rgu ob bot rovanju 
podjetja »Slovenija vino« r az 
vili p rapor delovnega kolekt iva 
kmeti jskega kombina ta »Je ru-
zalem-Ormož«, ki je hk ra t i z 
otvori tvi jo klet i praznoval 20. 
obletnico obstoja. Po tej sveča
nosti je povorka občanov in 
gostov kreni la k novi vinski 
kleti . 

Še preden se je pričela o tvo
r i tvena svečanost, so se pri klet i 
zbrali številni občani in gostje. 
Otvor i tvene svečanosti so se 
udeležili član IS SRS inž. F ranc 
Razdevšek, preds tavnik i d r u ž 
benopoli t ičnih organizacij in 
občinske skupščine Ormož, 
p reds tavnik i v inogradniško 
kmet i j sk ih organizacij iz seve
rovzhodne Slovenije, izvajalci 
gradbenih in montažnih del in 
drugi . Svečanost pr i kleti se je 
pričela ob 10. ur i . P o govorih 
in nastopu pevskega zbora o r 
moške Svobode je s pr i t i skom 
na g u m b av toma t ske komandne 
plošče proizvodnje slovesno od
prl k le t član republ iškega iz
vršnega sveta inž. F r a n c R a z 
devšek. $ e pred otvor i tvenimi 
svečanostmi so pripeljal i poln 
*raktor grozdja ter udeležencem 

otvor i tve pokazali av tomatski 
način razkladanja grozdja. Ko 
je bila na to s pr i t i skom na gumb 
simbolično odpr ta vinska klet, 

so lahko njeni prv i obiskovalci 
videli proizvodni proces p r ede 
lave grozdja v mošt. Klet , ki je 

bila ves dan odpr ta , so si z za 
nimanjem ogledali š tevi lni d o 
mači in tuji gostje. Pr i red i tev , 
ki j e t ra ja la pozno v noč in jo 
je kombina t pr i redi l po svečani 
otvoritvi, je p r a v tako pomeni la 
uvod v t radic ionalne tovrs tne 
v inogradniške pr i redi tve , k i b o 
do vsako leto naznani le začetek 
t rgatve. 

Vse ugotovi tve o p o m e m b n o 
sti in številčni podatki o kleti , 
o i čemer smo v Tedn iku že v e č 
kra t pisali , so priš le ob o tvo 
ritvi klet i v polni mer i do iz
raza. Z novim, sodobnim nač i 
nom vinifikacije si bo j e ruza -
lemsko-ormošiko vino ut rd i lo 
sloves najpr is tnejš ih vin na d o 
mačem in tu jem tržišču. T a k o 
se bodo investicije 1,5 mi l i j a r 
de s tar ih dinar jev v novo v in 
sko klet bogato obrest<>vale. 

- P 

Ob otvoritvi kleti 

DNI 
PO SVETIN 
v DUHU »DIPLOMATSKE OFENZIVE« 

Pel poglavitnih točk 
Poslanica, ki jo je predsednik 

Tito poslal štirim velesilam in 
drugim deželam sveta, vsebuje 
predvsem pet poglavitnih točk za 
rešitev bližnjevzhodne krize. Se
veda to ni recept, ki bi ga mo
rali sprejeti, temveč priporočilo, 
na podlagi katerega bi potem po
stopno reševali še druga sporna 
vprašanja. 

Gre torej za razumno izho
dišče pri iskanju poti, za po
budo, ki naj spravi sedanji polo
žaj iz slepe ulice. 

Jugoslovanska poslanica najprej 
terja, naj se napadalčeve oboro
žene sile umaknejo za začasno 
obmejno črto, kakršna je bila 4. 
junija, se pravi pred izraelskim 
napadom. Vsaka druga »rešitev« 
bi v bistvu pomenila nagrado na
padalcu, kot taka pa bi spodbu
dila tudi druge agresorje, da se 
lotijo podobnega zločinskega de
janja s takim ali drugačnim, iz
govorom. 

Za položaj na Bližnjem vzhodu 
naj bi jamčil vse dotlej, dokler 
ne bodo rešena vsa sporna vpra-
.šanja. Varnostni svet ali štiri ve
lesile. Ta jamstva potrebujejo 
najprej žrtve napada, da se agre
sija ne bi ponovila, za Izrael pa 
bodo jamstva hkrati tudi opozo
rilo, da se ne bi lotil še kakšnih 
vojaških »podvigov«. 

Zahodnim silam in Izraelu v 
prid je predlog, naj bi bila plov
ba skozi Tiransko morsko ožino 
svobodna za vse. Tako bi odpa
dli dosedanji zahodni očitki, po
sebno pa očitki Izraela, da nima 
svobodnega izhoda v Rdeče mor
je in dalje v svet. 

Po mnenju jugoslovanskega 
predstavnika naj bi Varnostni 

svet odigral v prihodnje pojjred-
niško vlogo v nadaljnjih priza
devanjih za rešitev drugih vpra
šanj. Vsekakor se odpira v zelo 
določeni obliki vprašanje a rab
skega priznanja Izraela. Co bi 
namreč arabski svet priznal iz
raelsko državo, bi ji sicer moral 
priznati tudi vse pravice, ki jih 
taka država mora imeti. Med 
drugim bi izraelskim ladjam mo
rali pustiti svoboden prehod sko
zi Sueški prekop, čemur pa se 
arabski svet — poleg priznanja — 
— odločno upira. Na drugi strani 
bi se Izrael s tem, ko bi ga pri
znale arabske dežele, moral tudi 
vesti do njih kot miroljubna de
žela, ki ne more z agresijo kro
jiti usode Bližnjega vzhoda, ka
kor bi sam hotel. Tako bi moral 
enkrat za vselej prenehati z na
črti tako imenovane ^^preventiv-
ne vojne«, ki po njegovi sodbi 
dopušča, da se proti arabskim 
grožnjam brani z agresijo. 

Seve^ia si miru na Bližnjem 
vzhodu ne moremo zami.sliti brez 
rešitve arabskega begunskega 
vprašanja. V mislih imamo be
gunce iz prve palestinsive vojne, 
pa tudi begunce najnovcjšiii dni. 
Nikakor namreč ni mogoče dopu
stiti napadalcu, da bi ljudi ne
posredno ali posredno preganjal 
z njihovih domov in jih tako ob
sodil na nečloveške življenjske 
pogoje. Begunsko vprašanje po
vezuje arabski svet kot pogoj za 
kakršne koli pogovore. 

Omenimo naj Se. da je pred
sednik Tito že nrejcl odgovor od 
predsednika John-ona ;n general
nega sekretarja CK KP Sovjet.=ke 
?.veze Brcžnieva. Poslanico hodo 
te dni izročili tudi papežu Pav
lu VI. 

Driigi dogodki 
Četudi se te dni bije dokaj od

ločna bitka za to, da bi rešili 
sporna vprašanja Bližnjega vzho
da — temu namenu j e posvečena 
na tudi jugoslovanska »diplomat
ska ofenziva« —, so spopadi ob 
Sueškem prekopu na dnevnem re 
du. Tako so v sredo Izraelci 
streljali z vzhodne obale n a S u e z ' 
in pristanišče Tevtik in pri tem 
ranili pet civilistov. 

Očitno je, da žele izraelske vo
jaške oblasti ohraniti stalno na
petost na meji, posebno še, ker 
je egiptovsko ljudstvo te dni še 
vedno pod vtisom najnovejših do
godkov, posebno tragične smrti 
nekdanjega vrhovnega poveljnika 
Amera. Pred dnevi so namreč 
uradno sporočili,, da je skupina 
častnikov pod vod.<;tvom omenje
nega maršala skušala organizirati 
vojaški svet in strmoglaviti pred-
i^ednika Nasera m sedanjo vlado. 

POIZKUS UPORA V ZAR 
Zgodilo se je, da so v času, ko 

je predsednik sodeloval na kon
ferenci »afriškega vrha«, morali 
zapreti več častnikov :n njihovih 
sodelavcev, maršala pa spraviti 
v hišm pripor. Tu je le-ta dva
krat skušal napraviti samomor, 
vendar so ga v bolnišnici rešili. 
Tretji pa je vzel jKisebno moč
no sredstvo, ki ga je skrival pod 
obližem na telesu, in se zastru-
Dil. 

Smrt je močno pretresla same-
ca predsednika, saj sta bila z 
A.merjem velika prijatelja. Dej"-
=;tvo pa je. da je nekdanji vrhov
ni poveljnik v precejšnji meri 
kriv za nagel poraz egiptovske 
vojske v boju proti Izraelu. Prav 
zaradi tega ga je predsednik Na-
ser razrešil te dolžnosti. Tega 
udarca pa maršal ni mogel spre
jeti, pa je raie organiziral upor 
proti predsedniku. Dogodki v 
ZAR so močno odjeknili v arab
skem sve tu in prav gotovo ne 
bodo ugodno vplivali na med-
arabske odnose, saj jih je mogo
če pojasniti tako ali drugače. 

SOVJETSKO-BRITANSKI 
SPOR 

Majhen dogodek, ki malce diši 
po vohunskih aferah, je te dni 
vznemiril britansko in sovjetsko 
javnost. Na strokovnem izpopol
njevanju v Biminghamu je bil 
sovjetski mladi znanstvenik dr. 
Tkačenko. Baje je zadnje čase 
zbolel za posebno vrsto shizofre
nije, ki pogostoma napada znan
stvenike, pa so ga sovjetske ob
lasti hotele spraviti domov. Ven
dar se je to zgodilo pod nenavad
nimi okoliščinami. Kot zatrjuje 
britanska policija, so ga sredi 
nrometne londonske ulice zgrabi
li, ."trpali v črn avto, ki se je 
zatem zaustavil za krajši čas v 
sovjet.skem veleposlaništvu, in ga 
nato odpeljali na letališče v 
sovjetsko letalo. 

Britanskim policajem se je vse 
to zdelo kot ugrabitev in so pre
prečili odhod letala. Kmalu so 
ugotovili, da gre za sovjetskega 
znanstvenika, ki ga je spremljala 
žena. Znanstvenika so odpeljali 
na policijo. Bil je v brezzavestnem 
stanju in po mnenju policije na
merno omamljen. 

Tkačenko pozneje na policiji 
ni hotel ničesar povedati, pač pa 

j e zahteval, naj ga puste domov 
v Moskvo. Naslednjega dne je tu
di odpotoval, britanski policiji, ki 
se je, kot vse kaže, malce osme
šila, pa preostane le še, da se 
sovjetskim oblastem opraviči. 

, Vejidar fie]^ia|gre_^podi;^obnosU^ 
niso razčiščene. Zakaj so sovjet
ski '.predstavniki tako grobo rav
nali z dr. Tkavčenkom? Ali so 
ga drogirali in čemu? Ali so ho
teli Britanci obdržati znanstveni
ka iz vohunski razlogov? Vseka
kor se je zadeva za sedaj zaostri
la samo na diplomatskem področ
ju. 

ZASEDANJE GEN. SKUP
ŠČINE OZN 

Izredno zasedanje Generalne 
skupščine je v ponedeljek .skle
nilo, da bo razpravo o bližnje-
vzhodni krizi preneslo na redno 
zasedanje, ki se je pričelo v to
rek. Tako bo letošnje zasedanjp 
najvišje svetovne organizacije ob
ravnavalo vprašanja, ki poleg v i 
etnamske agresije najbolj zani
ma svet. Lahko pričakujemo, da 
bodo posamezne delegacije nasto
pile z novimi pobudami. Značil
no je, da bo jugoslovansko xdi-

fPlomatska ofenziva«, o kateri pi
šemo v uvodniku, odigrala po
sebno vlogo, saj je naletela na 
odobravanje pri večini držav 
sveta. 

ZADNJA VEST IZ 
NIGERI.TE 

VLADNE ČETE ZAVZELE 
UPORNI 6ENIN 

Zvezne nigerijske čete so 
zavzele Benin. glavno mesto 
centrafnozahodnp pokrajine, 
in še štiri bližnja mesta le 
nekaj ur potem, ko se je ta 
s petrolejem bogata pokraji
na razglasila za neodvisno 
državo Benin. 

19 LJUDI UTONILO 
V AVTOBUSU 

9 Poplave so zajrlr avtobus, 
ki je peljal blizu Ciunpura v 
vzhodni indijski državi Orisi. 
V avtobusu je bilo devetnajst 
ljudi: vsi so utonili. 

# V indijski državi Kihar pa 
je deset ljudi umrlo pod ruše
vinami, ko se je zaradi hude
ga deževji porušila neka hiša. 
Glavno mesto te države Pat-
na se jc spremenilo v veliko 
jezero. Tukaj nenehno dežujr 
že četrti dan. 

. RAZSTAVA »ORMOŽ SKOZI STOLETJA« 

B o g a t z g o d o 
v i n s k i mater ia l 

v soboto, 16. septembra , je 
bila v vi teški dvorani ormošker 
ga g radu otvoritev razs tave 
»Ormož skozi stoletja«, ki j e od 
tega dne odprta vsak dan od 
8. do 15. ure , in to do 30. sep
t embra . Otvor i tve so se ude le 
žili p reds tavnik i občinske s k u p 
ščine, družbenopoli t ičnih o rga
nizacij in zgodovinskih muzejev 
iz Ormoža, Ptuja in L j u t o m e 
ra. Razstavo, ki jo pr i re ja ta 

zgodovinski arhiv Ptu5 in ob 
činska .skupščina Ormož, je od
pr l predsednik občinske s k u p 
ščine Ormož Franc Novak, ki 
j e v svojem govoru poudari l 
pomen razs tave za spoznavanje 
občanov z bogato preteklost jo 
nj ihovih prednikov. Po otvor i 
tvi je spregovoril ravnate l j zgo
dovinskega arhiva v Ptuju prof. 
Anton Klasinc, ki je govoril 
p redvsem o nalogah in težavah 
zgodovinsko a rh ivske službe, saj 
j e največ zgodovinskega m a t e 
riala s Šta jerske ohranjenega v 
graš'kem in duna j skem arhivu . 
Zato je tudi na razs tavi p r ika 
zanih največ fotokopij zgodo
vinskih dokumentov iz avs t r i j 
skih arhivov, ki so pa p revede
ne na slovenski jezik t e r jih je 
zbral Zgodovinski arhiv iz P t u 
ja. 

Razstava je polna bogatega 
zgodovinskega mater ia la , da 
l ahko vsak obiskovalec v polni 
mer i spozna zgodovinsko p re t e 
klost o rmoške občine do leta 
1848. 

Nekaj izkopanin iz r imskih 
časov in še pre j , ki so j ih v 
okolici Ormoža našli precej , je 
p rav t ako razstavl jenih. Te iz
kopanine in drugi vir i nam go
vore, da j e pel jala skozi Onnož 
r imska cesta in da je bila v Or 
možu ena izmed r imskih postaj, 
saj so poleg raznih predmetov 
našli v okolici Središča in Vel i 

ke Nedelje os tanke r imskih 
te, spomenikov. 

Leta 1331 sta bra ta Friderik 
in Herdejan Ptujski podelila 
Ormožu mes tne pravice. Leta 
1487 je dala Barbara F r a n k o -
panska v zameno za sina, ki so 
ji ga zajele ogrske čete, Madža
rom mesto Ormož z vso zemlj i 
ško posestvijo. Tako je postal 
lastnik gradu v Ormožu J a k o b 
Sekely itd. 

Poleg fotokopij in or iginalnih 
pomembnih listin so na razs ta 
vi p r ikazane župnij.sike kronike 
z ormoškega področja, ki vse 
kakor pomenijo pomembno zgo
dovinsko gradivo za celovitejše 
poznavanje zgodovine tega k r a 
ja. Vse kron ike so pričeli pisati 
leta 1840, razen vel ikonedcljske, 
ki jo je nas tavi l oziroma začel 
pisati kot vse ostale vel iko-
nedeljski dekan Pe t e r Dajnko. 

Na razstavi , kot sem že p o 
udari l , je zbran bogat mater ia l , 
ki ni zanimiv samo za o r m o š k e 
ga občana, a m p a k za vsakogar , 
ki se želi spoznati z zgodovino 
naših krajev. Ormoška zgodo
vina n a m jasno pr ikazuje tež
ko zgodovino slovenskega n a 
roda v vzhodni Sloveniji, ki je 
občutila na svoji koži naj raz l ič
nejše tu je izkoriščevalce. M e 
njala se je nemška in avs t r i j 
ska gospoda, ki pa je k l jub t e 
mu delno doprinesla k razvoju 
teh kra jev. Zgodovinski doku
ment i iz naših krajev so veči 
noma ohranjeni v tu j ih arhivih , 
zato mars ika te r i občan zelo m a 
lo ve o zgodovinski preteklost i 
svojega kraja oziroma okolja. 
Razstava »Ormož skozi s to le t 

j a « , ka t e r e p r ip rava od zbiranja 
gradiva do izvedbe razs tave j e 
terjala ve l ikanske napore p t u j 
skega zgodovinskega arhiva , pa 
mu v polni mer i to omogoča. 

- B 

Ob otvoritvi razstave 



Ljutomerska kmetijska 
problematika 

o kmeti jski problemat ik i v 
l ju tomerski občini smo načeli v 
Tedniku več razprav, ki pa jih 
bo zBiradi jasnejše slike p rob le 
mov v kmet i j s tvu pot rebno n a 
daljevati . 

V analizi o pol letnem gospo
darjenju kmet i jskih organizacij 
smo lahko ugotovili, da sta 
predvsem VZK Lju tomer in KZ 
»Mursko poljG« Križevci dobro 
gospodarila. 

Pre tek lo sredo sem obiskal 
delovno enoto kooperaci je KZ 
^Mursko polje« Križevci, k jer 
sem se razgovarjal z vodjem d e 
lovne enote kooperaci je Jožetom 
Ostercem, dipl. inž., re ferentom 
za peru tn ino v kooperacij i Jo
žetom Stumpfom ter p redsedn i 
kom zadružnega sveta Jankom 
Petovarjem. 

Zakaj zadružni svet ne 
odigra v polni meri svoje 

vloge? 
Zadružni svet sestavljajo sko

raj do polovice kmet j e -koope-
rant i . Ze zaradi tega nima t a k 
šne vloge kot delavski svet v 
industr i jskih organizaci jah. 
Kmet je se p redvsem zanimajo 
za vprašan je kooperacije, več 
kra t pr ihajajo na seje neza in te -
res i rani za vprašanja , o k a t e 
rih razpravl ja jo na svetu. Na 
teh sejah v g lavnem pr iha ja ta 
na dan dva in te resa : in teres za
druge in in teres kooperantov. 
Slvoraj . ^ / o člainov zadružnega 
sveta mnogokra t ne ve, za kaj 
glasuje. To je jasen dokaz, da 
ta organ ni v polni mer i spo
soben opravl ja t i svoje vloge. Ce 
bi bili člani zadružnega sveta 
pred sejo p redhodno pravi lno 
informirani , da bi mate r ia l za 
seio p redhodno pr ipravi l i , bi 
bilo popolnoma drugače, saj bi 
zadružni svet v mars ičem izgu
bil »formalno« vlogo, čeprav ne 
v polni mer i . 

Kooperacijski problemi 
v zadnjem času se koopera 

cija zel-o dobro razvija, toda 
eden . od najvažinejših p rob le 
mov preds tavl ja riziko oziroma 
nestabi lnost kmet i j ske proiz
vodnje, ki se p redvsem odraža 
v končni fazi na tržišču. 

Cista ali stroga oblika koope
raci je je edino v reji pe ru tn ine , 
kjer goje v kooi>eraciji 50.000 
piščancev, p redvsem pr i koko-
sih-nesnicah, in v reji b ro j le r -
jev. 

Nestabi lno tržišče vsekakor 
vpliva na kooperaci jske odnose 
in na celotno kmet i j sko proiz
vodnjo, ki pr ihaja do izraza 
predvsem pr i zasebnih k m e t o 
valcih, k jer se skoraj vsak 
ukvar ja z vsemi panogami k m e 
tijske proizvodnje. Kriza, ki se 
je pred dvema letoma posebno 
pokazala v kooperaci jski p r o 
izvodnji (sicer je obstajala že 
prej), je v več pr imer ih od
pravl jena. Kmet je so sami u v i 
deli, da imajo v rentabi ln i k o 
operaciji korist i t ako sami kot 
kmet i js tvo nasploh. Dost ikra t 
obupujemo, da kmet i jski sti^o-
kovnjaki na te renu p remalo 
delajo. Pokazalo pa se je, če se 
zasebnemu kmetovalcu razloži 
a rgumen t i r ano in jasno, da se 
ta rad odloči za sodelova'nje v 
kmeti jski proizvodnji . Mnogo 
laže pa bi bilo, če bi l ahko 
kmetu zagotovili ceno k m e t i j 
skih proizvodov, ne pa da vča 
sih ne more prodat i posamez
nega ar t ikla niti po las tni ceni 
proizvodnje. Zadruga je gospo
darsko preslaba, da bi l ahko 
prenesla nestabi lnost na tržišču 
in v proizvodnji . 

Speciaiizacifa 
Kljub nestabilnost i kmet i j ske 

ga trži^šča in še zaradi d rug ih 
pogojev pa se kaže nujna p o 
treba po specializaciji k m e t i j 
ske proizvodnje . Na M u r s k e m 
polju so pogoji za prašičerejo in 
govedorejo p redvsem v dolini 
Ščavnice Ze nekaj let nazaj pa 
ugotavl jamo izgubo pri ž ivino
reji. In zaradi česa zaostajajo 
pitanci? 

Premalo se še zavedamo, da 
je prva faza pri p i tanju živine 
zelo pomembna . Žalostno je, da 
se doslej še nihče ni spomnil , 
da bi biio nujno pot rebno s t ro 
kovno »preštudirat i« sestav tal 
ščavniške doline, kakšne so 
možnosti za intenzivni razvoj 
kmeti js tva na tem področju, 
možnosti za razvoj govedoreje, 
kakšna krma je najbolj p r i m e r 
na za pi tanje živine v teh kraj ih 
itd. Taka s t rokovno znanstvena 
raziskava vsekakor ne bi mnogo 
stala, dala pq hi o i ; novo za kva
li tetno pi^^nic ž>\-ine. pri m a n i -
ših s troških večji zaslužek ter 

večjo kval i te to f inalnih proiz
vodov. 

Fondi izravnavanja 
Nekater im kmet i j sk im s t ro 

kovnjakom in nes t rokovnjakom 
je že padlo na misel vpraSanje 
fondov, ki bi izravnaval i n e 
stabilnost v kmet i jski proizvod
nji, da bi se lahko specializacija 
v kmet i j s tvu uvel javi la v polni 
meri . Ti fondi bi imeli ogali-
zacijski značaj . In kje bi naj 
bili ti fondi? V zveznem m e r i 
lu, v »rokah države«, kot so še 
sedaj ponekod v admin i s t ra t iv 
nem sistemu vzhodnoevropskih 
držav (npr. v Vzhodni Nemčiji)? 

Vsekakor je zamisel o fondih 
zelo pametna . Ce bi te fonde 
iztrgali iz delovnih organizacij , 
bi morda to ix>menilo korak 
napre j , morda dva ali pa .še več 
korakov nazaj , pa čeprav bi 
obstajali samo v občinskem m e 
rilu. Tudi v kmet i j s tvu se ved
no bolj postavlja vprašanje 
sposobnejšega proizvajalca, ki 
je sposoben konkur i ra t i na t r 
gu, ki zna »pravilno obrni t i 
sredstva«, ki je k red i tno spo
sobnejši itd. To pa l ju tomerske 
zadruge niso sposobne, saj se 
poleg lastnih problemov sreču
jejo s problemi zaščite zasebne
ga proizvajalca zaradi nes tabi l 
nega trga, da bi se specializiral 
v lastni proizr^^odnji. 

Rešitev v integraciji 
Integraci ja kmet i jskih orga

nizacij v l ju tomerski občini ne 
bi samo predstavl ja la pocenitve 
proizvodnje, zmanjšanja u p r a v 
nih stroškov, boljše razporedi t 
ve s t rokovnjakov itd., ampak 
tudi večjo stopnjo specializacije 
in kooperaci je kmet i j ske proiz
vodnje. Toda če pr ide do in te 
gracije v kmet i js tvu, bi morala 
biti kooperacija kot samostojna 
obračunska enota, kjer bi tudi 
s redstva (tudi fondi u r a v n a v a 
nja) ostajala. Taka kooperacija 
z dvema ali t remi delovnimi 
enotami bi bila za celotni razvoj 
kmeti js tva in gospodarstva v 
občini koris tna. Sveti kooperan

tov bi prišli v polni mer i do 
izraza, ker bi l ahko sami raz 
pravljal i o kooperaci jski proiz
vodnji. In teres družbe oziroma 
vsake kmet i j ske občine mora 
biti, da čimiveč aikumulira iz 
zasebnega kmeti js tva , ki ima v 
lasti več kot dve tret j ini k m e 
tijskih površin. S tako koopera
cijo bi bil dosežen enotnejši 
koncept občinske kmet i j ske p o 
litike. 

Kako pristopiti k vpr: :ša-
nju integracije? 

Vsa leta f>o vojni smo iz o b 
jekt ivnih, včasih pa tudi iz s u b 
jekt ivnih razlogov »grešili« na 
raznih področjih. Tako smo si 
kmeta dolgo časa predstavl ja l i 
kot nosilca nazadnjaških nazo
rov, kot »grešnega kozla«. De
lali smo mu krivico, predvsem 
prva leta po vojni. Danes se 
npr. ne spot ikujemo v razne 
avtoprevoznike (zasebne). ki 
lahko v enem mesecu zaslužijo 
tudi do tri milijone s tar ih d i 
narjev b ru to dohodka itd. Ali 
ti zasebni lastniki niso pro t i -
socialistični? 

Zaradi teh problemov je k m e 
ta zelo težko prepr iča t i o uspeš
nosti kakršnekol i akcije, še po
sebno, če se ponekod najdejo 
razni subjekt ivni e lement i v 
kmeti jskih organizacijah, ki so 
sposobni mars ika te ro napredno 
s tvar zavirat i . (»Dokler imamo 
kmetje še zadrugo, vam bo šlo 
dobro; če pa se boste in tegr i 
rali, boste na slabšem« itd.) 

Po t rebno bo mars ika j popra 
viti. Vprašanje integracije, ki 
V- » resnično koristila celotnemu 
razvoju kmeti js tva v l ju tomer
ski občini, pa bo pot rebno n a 
četi tako, da bodo integracijo 
tako kmet je kot tudi vsi občani 
v polni meri razumeli , saj bo 
ta uspešna le t akra t , če b o d o od 
nje imeli korist kmet . kmeti jska 
organizacija in celotno k m e t i j 
sko gospodarstvo v občini. 

Vsekakor ta pr ispevek v polni 
mer i ne more osvetliti tega 
vprašanja , o ka te rem se dalj 
časa razpravl ja in preds tavi la 
še nerešeni problem.- -pp. 

STROJNE DELAVNICE SO IZVOZILE 50 
TRAKTORJEV 

Reformni pogoji in vse večja 
vloga t ržnih zakonitost i so n a 
rekovali v s t rojnih delavnicah 
formiranje ekonomskih enot s 
samostojnim obračunom. Tako 
se bo dejansko pokazalo, k a t e 
ra proizvodnja oziroma s tor i 
tve bodo ren tab i lne in s p r e 
jemlj ive za tr??. Bodo tudi sme
rokaz za nadal jn je širjenje p ro 
izvodnje. P red neka j dnevi so 
podpisali pogodbo za servis vo
zil Crvene zastave. Uvajajo p r o 
izvodnjo kmet i j ske mehanizac i 
je v kooperaciji z avs t r i j sk im 
par tner jem. V letošnjem letu 
so izvozili že .50 t raktor jev . N a j 
več delajo za domače koope
ran te . 

Za Tednikov© bralce govori 
MILAN KRAJNIK, vodja ko 
mercia le v s t ro jn ih delavnicah 
v Ptu ju . 

Dejavnost s t rojnih delavnic 
obsega predvsem tri panoge: iz
delovanje izdelkov iz gume, p r o 
izvodnjo l is tnat ih in navojnih 
vzmeti v kovinskem obratu, na 
področju stori tev pa servisi 
TOMOS, TAM, P R E T I Š in 
MCET. 

Konec lanskega leta je podje
tje uvedlo samostojen obračun 
ekonomskih enot, to j e servis 
motorn ih vOzil in za proizvod
ne obrate . Da bi zagotovili r a z 
voj vsaki posamezni ekonomski 
enoti, je usmeri lo podjetje svo
jo politiko tako, da je zagotovilo 
vsaki enoti nemoten razvoj . V 
tem smislu so modernizi ra l i 
obra t za servis motorn ih vozil 
ter adapt i ra l i in p>oveCali n j e 
gove prostore . 

P red nekaj dnev i je podjetje 
dokončno podpisalo pogodbo za 
servis vozil Crvene zastave. 
Tako bo lahko opravl ja lo tudi 
za t e avtomobile vse s tor i tve. 

Poskrbel i so tud i za s a m o 
stojno ekonomsko enoto proiz
vodnje. Specializirali s.o pro iz
vodni program, ki zajema pogon 
za proizvodnjo gume in kovin
ski obrat . V slednjem bodo tudi 
v pr ihodnje proizvajal i kovin
ske vzmeti , poleg tega pa še 
drobno km.etijsko mehanizacijo. 

Proizvodnjo kmet i j ske m e h a 
nizacije uvaja podjetje v obliki 
kooperaci je z avstr i jskim p a r t 
nerjem. Po sklenjenem spora
zumu bo tekla polovica proiz
vodnje v s t rojnih delavnicah, 
polovica pa v Avstri j i . Po po
godbi bodo v letošnjem in na
slednjem letu proizvajali eno
osne in d v o n c p o tr^il^torie r mo
torjem devet ih konjskih moči. 

Izdelovali bodo tudi vse p r i 
kl jučke za ta t raktor . Z dev i 
zami, ki j ih dobijo z izvozom, 
uvažajo motorje za t raktor je , 
m.otorne kosilnice in pr ikl jučke. 
Tako bo kupec lahko kupil vse 
pot rebne stroje za kul t iv i ranje 
zemlje. Vsa mehanizaci ja bo na
prodaj tudi za dinarje. Za po 
t rebe te proizvodnje bodo zgra
dili m.ontažna skladišča. V nove 
pros tore bodo preselili obstoje
ča skladišča. T a k o bodo povečali 
proizvodne prostore. S tem bo
do pridobil i pot reben pros tor za 
razvoj te proizvodnje. 

V letošnjem letu so s trojne 
delavnice izvozile že 50 t r ak to r 
jev in razn ih drugih polizdelkov 
v Avstr i jo te r t ako zagotovile 
devize za naslednjo serijo t r a k 
torjev, ki j e v proizvodnji . Ne 
kaj j ih bodo prodal i na doma
čem trgu, d ruge pa izvozili. 

Kot kooperant i motorne, e lek
t roindustr i je , indust r i je strojev, 
b rodogradnje in fa rmacevtske 
indust r i je so 90 ""/o proizvodnje 
proizvedli za po t rebe te i n d u 
stri je. L e manjš i del so proiz
vedli za široko porabo. 

Zaradi delovanja t ržnih zako
nov v spremenjenih pogojih go
spodarjenja so njihovi finalisti 
cesto bili v težavah. T e so čutili 
p redvsem v manjš ih naročilih, 
v nel ikvidnost i poravnavan ja 
dobav in podobno. To je p o 
vzročalo podjetju težave. Za 
htevalo j e od nj ih h i t ro p r i l a 
gajanje po t r ebam na tržišču. 

Da bi izboljšali nas ta lo s i tua
cijo, so se odločili dopolniti 
sor t iment s f inalnim ar t ik lom za 
široko potrošnjo. S t em bodo 
nadomeščal i izpade proizvodnje 
t akra t , ko bo prišel v težave 
ka te r i izmed njihovih kupcev. 

V podjetju se t rud i jo p r e m a 
gati r e formne težave — in to 
ne z odpuščanjem delovne sile, 
kot to delajo d ruga podjetja, 
a m p a k s p r e u d a r n i m gospodar
jenjem. V p rvem polletju je bil 
plan prodaje že nekoliko p r e 
sežen. ZR 

Državno prvenstvo 
vi l ičarjev 

Jože Go.sak drfavni .orvalt za leto 
19fi6 v vožnii viličarjev, iz Sloven
ske Bistrice, se ie udeležil tudi le
tos tega tekmovanja. V Zagrebu 
mu ob zelo močni konkurenci n 
'Izpelo p o n n \ r i i lanskega uspe^^a 
7,a'1-'\'^i-*' je moral samo s pe
tim mestom. 

Vedno več lokacij izven 
gradbenih okolišev 

v ptujski obfini se pojavlja ve
dno ve< ĵe pomanjkanje določenih 
gradbenih okolišev. Večinoma gra
dijo izven njih. Mnos^a zemljišča 
za gradnjo niso komunalno ureje
na. Lastniki dvigujejo cene grad
benim parcelam previsoko, celo 
desetkratno. Prepočasno reševanje 
lokacij povzroča negodovanje, po
nekod pa že črne gradnje. V bodo
če bo na območju občine Ptuj le 
sedem gradbenih okolišev. Prema
lo je tehničnih pregledov In upo
rabnih dovoljenj. 

V ptujski občini se čuti pomanj
kanje gradbenih okolišev ali pa v 
gradbenih okoli.ših ni dovolj grad
benih parcel. Samo v lanskem letu 
je bilo izdanih 56,4 '/o izjemnih do
voljenj za loltacijo zunaj določenih 
gradbenih okolišev, le 43.6'/o loka
cij pa v gradbenem okolišu. Sku
paj je bilo izdanih 298 lokacijskih 
dovoljenj. Največ zahtevajo loka
cije izven določenih gradbenih 
okolišev. 

V preteklem letu so veljali še 
vedno gradbeni okoliši, ki so bili 
določeni v občini Ptuj 1957. leta. 
Teh je 51. Nekatere bivše občine: 
r.ešjG. Cirkovce. Videm pri Ptuju, 
Bori, Gorišnica. .Juršinci in lie-
sternik so si pri določevanju loka
cij lahko pomagale s širšim dolo
čilom, po katerem so lahko odobrile 
lolvacijo v skorai vsakem naselju. 
Tako je bilo gradbenih okolišev 
okrog, 100. 

Kljub tolikšnim gradbenim oko
lišem pa v njih ni mogoče prido
biti za gradnjo potrebnih gradbe
nih parcel. Ti gradbeni okoliši so 
deloma že zazidani, na drugi stra
ni pa so zemljišča v lasti zasebni
kov ki t.qke!?a zemliišča ali noče

jo prodati ali pa za njega zahteva
jo previsoko ceno. 

Mnoga zemljišča tudi niso komu
nalno urejena. V glavnem služijo 
za individualno kmetijsko proiz
vodnjo. Vendar se to pri prodaji 
zemljišča ne upošteva. Zasebnilii 
dvignejo cene parcel do cene grad
benih zemljišč, ki so komunalno 
povsem urejene. Ugotavljamo kaj 
čudno vrednotenje zemljišč. Do
kler ni zemljišče priznano kot 
gadbeno. ima prometno vrednost 
do 1.50 S din po kvadratnem me
tru. Po odločitvi, da je isto zem
ljišče gradbeno, lastniki takoj 
dvignejo ceno desetkratno in še 
več. Aii je tako vrednotenje zem
ljišč pravilno? 

Mnogi pa želijo gradbena dovo
ljenja izven gradbenih okolišev, 
ker hočejo zidati na zemljiščih, ki 
jih pridobijo od svojih staršev, ne 
glede na to, kje ležijo. 

Pri gradnji zunaj gradbenih oko
lišev po naših va.seh bi morali upo
števati predvsem to, da bi bilo 
zemljišče za gradnjo v strnjenem 
delu naselja, ki šteje nad 1 0 0 sta
novanjskih enot. V takem naselju 
mora bili vsaj podružnična šola. 
Upoštevati bi morali tudi varova
nje kmetijskih obdelovalnih povr
šin, da ne bomo sezidali zgradb na 
najboljših njivah in podobno. 

Prepočasno reševanje lokacij po
vzroča negodovanje pri občanih. 
Lokacije rešuje več organov, ka
terih vsak zahteva temeljit ugoto
vitveni postopek, zahteva mnogo 
več časa in dela. Vse to pa močno 
bremeni tudi gradbeno upravno 
službo. Iz teh razlogov iz leta v le
to ostane večje število zahtevkov 
za lokacijo nerešenih. 

(Konec prihodnjič) 

DS IMPOLA o posio. 
vanju podjetja 

v petek, 15. septembra , j ^ 
v Impolu delavski »vet raz. 
pravl jal o polletnem poročil^^ 
dela v podjetju. Pokazalo se j ^ ^ 
da niso izpolnili polletne planiJ 
rane proizvodnje, so pa zato 
dosegli finančni plan Da pro
izvodni plan ni bil dosežen, so 
krivi predvsem kupci, ki so ne-
nadoma odpovedali precejšnia 
naročila. K izpolnitvi finančnega 
plana pa je pripomogel tehno
loško višji nivo izdelkov 

Ugotovili so. da je v prihod-
nje pot rebno izboljšati kvalite
to izdelkov, predvsem pa j? 
treba izpolnjevati dobavne ro
ke, kajti kupci postajajo vse 
zahtevnejši in tu ne bi smelo 
biti napak. 

Proizvodnja je v mesecih iu-
niju, juliju in avgustu precej 
upadla. Temu je kriva pred
vsem slaba kupna moč tržišča 
Razen tega pa se pozna precej
šnje število dopustov v teh treh 
mesecih. 

Podjetje bo moralo povečati 
zaloge posameznih artiklov, 
kajti kupci zahtevajo zelo krat
ke dobavne roke. 

Delavski svet je odobril 50 
milijonov star ih dinarjev poso
jila za dogradi tev in =tsfaltira-
nje ceste Sloven.ska Bistrica— 
Ptu j . 

Pr ihodnja seja delavskega 
sveta bo v začetku oktobra Ns 
njej bodo obravnaval i in spre
jeli pravi ln ik o delovnih raz
merj ih in pravi lnik o odgovor
nosti delavca v delovni skup
nosti. Oba pravi ln ika sta bila 
sedaj v razpravi v posamez
nih delovnih enotah. Pr iprav
ljajo pa še pravi ln ik o izobra
ževanju. 

H. B. 

Nova avtomatska telefon
ska centrala v Poljčanah 

Gradbeno podjet.le Granit i/. Slo
venske Bistrice hitro prenavl,1a In 
dogra.lu.le stavbo kmeti.isl<e zadruge 
v Poljčanah, da bi lahko PTT pod-
letje montiralo avtomatsko trlefon-
sko centralo, ki čaka že nad eno 
leto pripravljena na montažo. 

Pričaku.le.lo, da bo centrala pre
dana svo.lcmu namenu ob letošn.iem 
dnevu republike. 

HADALJNJr PORAST NEZAPOSLENOSTI 
V občinah Lenart, Ljutomer, 

Slovenska Bistrica, Ormož in 
Ptuj je poraslo število brezpo
selnih. Možnosti zaposlitve so 
se zmanjšale. Števi lo brezposel
nih v ptujski občini narašča že 
vse drugo polletje. Med neza
poslenimi je v ptujski občini 
30.5 mladincev in mladink, sta
rih do 1^ let. V tujini se je za
poslilo polovico manj delavcev 
kot lani. Velika je brezposelnost 
med vajenci. 

Na področju komunalnega 
zavoda za zaposlovanje Maribor 
se je število brezposelnih pove
čalo v mesecu avgustu v p r i 
merjavi z mesecem jul i jem za 
8 "/o. Nezaposlenost je pri obeh 
spolih približno v enakem pora 
stu. Porast števila nezaposlenih 
1e bil v mesecu avgustu v ob
činah takšenle : Lenar t 8.6 "/n, 
Lju tomer 5.4 Vo, Ormož 4,8 "/o. 
Slovenska Bistrica 9,8 */» in 
P tu j 4.5 «/o. 

V pr imerjavi z lanskim letom 
se je na območju zavoda za za
poslovanje Mar ibor v mesecu 
avgustu v pr imer javi z lanskim 
letom povečala nezaposlenost 
za 9.8»/«. 

V kvalifikacij.ski s t ruk tu r i ne 
zaposlenih sp opazi povečanje 
števila brezposelnih s srednjo 
izobrazbo, visoko kvalifikacijo 
in kvalifikacijo. Manjši je d e 
lež oseb z visoko in višjo iz
obrazbo ter nekvalif iciranih de 
lavcev. 

Možnost za zaposlovanje je 
bila v mesecu avgustu manjša. 
V juliju je bilo za 8.4 "/n manj 
pri javljenih mest. 

Največ pr i javl jenih prostih 
mest je bilo v industri j i , g rad
beništvu, trgovini in gost in
stvu. 

V ptu.1ski občini se je število 
brezposelnih najbolj povečalo v 
zadnjem letu. Število brezpo
selnih narašča že vse drugo 
polletje iz meseca v mesec Sa
mo v avg\]stu se je pri javilo na 
delo 65. delo pa je dobilo le 
^2 brezposelnih. V avgustu je 
bilo 537 pri javljenih brezposel
nih, od tega 188 moških in 349 
žensk. 

Do začetka avgusta je bilo 
pri javl jenih 305 mladincev in 
mladink dn 25. leta. V tujini se 
je zaposlilo 137 mladincev in 
mladink. 

V celoti se je letos zaposlilo 
v tujini man i delavcev kot p r e j 
šnja leta. Ni bilo ponudb za 
dol^o iz Avstrije, kjer se jih n a j 
več zaposli. Večinoma so se za
poslili sezonski delavci, ki so 
t am že delali Za ostale večjih 
ponudb ni bilo. V tuj ino jih 
gre največ v začetku leta — 
marca in aprila, ko se pr ične 
sezonsko delo. Do konca avgu
sta se jih je letos iz ptujske 
občine zaposlilo v tujini 465, 
lani pa v istem obdobiu celo 
936; t o r e j letos za polovico 
manj . 

Velika brezposelnost se po 
javlja tudi pri vajencih. Ko 
končajo va iensko dobo pri obr t 
nih in drugih podjetjih, jih od
pustijo. P r i Panoni j i in Izbiri 
so odpusti l i deset prodajalk. 
Pr i Merkur ju imajo še tri p ro 
dajalke mesečno pogodbo: ko bo 
ta potekla, bodo brez dela. 

Zelo pereče je vprašan je za
poslovanja invalidov. Število 
brezposelnih invalidov narašča. 
V letošnjem drugem polletju je 
ravnd za zanoslovanjp zaposlil 
le dva inval ida. Četr t ina neza

poslenih že tri leta išče zapo
slitev prek zavoda, nad polovico 
invalidov pa celo že več kot 
eno leto. 

Zaposliti invalide je zelo tež
ko. Največkra t so zaposlenih na 
delovnih mestih, ki zanje niso 
pr imerna Večina inval idov je 
s tara nad 40 let. Nad polovico 
jih je nekvalif iciranih, drugi so 
priučeni in kvalificirani. 

Pr ibl ižuje se konec sezone in 
s tem konec sezon.skega dela. 
Razen tega bo precej mladih 
prišlo iz a rmade , k a r bo število 
brezposelnih še povečalo, 

ZR 

OBČINA SLOVENSKA BISTRICA 

Dosežki gospodarstva 
v L polletju 1967 

Podatki o gibanju gospodar
stva v prvem polletju letošnje
ga leta kažejo na uveljavitev 
ciljev družbene in gospodarske 
reforme. Ta uveljavitev pa se 
kaže v splošni stabilizaciji cen, 
racionalizaciji proizvodnje, v 
usklajevanju potrošnje, zlasti 
splošne in investicijske. 

Razgovor z načelnikom oddel
ka za gospodarstvo občine Slo
venska Bistrica ERNESTOM 
FLITHAR.IEM. 

% Kakšni so uspehi indu
strijske proizvodnje v prvem 
polletju? 

Skupni obseg indust r i j ske 
proizvodnje v občini je bil za
radi mnogih težav v p rvem 
polletju letos le za 1,2'/(t večji 
kot leta 19'66. Zaloge gotovih 
proizvodov pa so se ob koncu 
polletja povečale v pr imer javi z 
zadnjim juni jem lani za 33,5 Vo. 
V Impolu je prišlo zaradi p la 
čilne nesposobnosti posameznih 
kupcev pa tudi zaradi odpove
dovanja naročil do povečanih 
zalog. Kl jub temu da so pospe
ševali izvoz, so imeli ob koncu 
polletja v zalogi 35 Vo več m a 
ter iala kot istega meseca lani. 
Enake težave ima obrat s te 
k l a rne Boris Kidrič , ka terega 
ena peč zaradi pomanjkanja 
naročil v mesecu juni ju ni 
obratovala . Zaradi sezonske 
proizvodnje in ugodnih v r e m e n 
skih r azmer je opekarna v P r a -
gerskem in obrat v Cezlaku 
edino podjetje, ki je v juni ju 
povečalo proizvodnjo. Odstotek 
proiz^^odnje je večji za 24.5 "/o 
v P rage r skem in 28 Vo v Cezla
ku kot ob istem času v l anskem 
letu. P r a v tako so se povečale 
zaloge kosovnega pohištva o b r a 
ta LIP , ki so dosegle 47 "/o na 
sproti istemu obdobju lani. 
Proizvodnja v tovarni olja je 
odvisna predvsem od povpra 
ševanja na tržišču in od razpo
ložljivih skladiščnih prostorov. 
Proizvodnja v mesecu juniju 
letos je bila za polovico nižja 
kot v istem mesecu lani. 

# Ali obstajajo izgledi za iz
boljšanje stanja do konca leta? 

Stanje se bo nekoliko izbol j 
šalo, toda samo ob skrajnih na
porih, ki jih je treba vlagati za 
iziboljšanje kval i te te ob vse 
močnejši konkurenci . 

# Kakšno je stžinje v kme
tijstvu? 

Težko jp karkoli doknnčno r e 
či o proizvodnji v kmet i j s tvu 

v letošnjem letu. ke r se plodo
vi spomladanskega dela obirajo 
jeseni. Izgledi so, da bodo re
zultati spričo dobre let ine ugod
ni. Težave pa nastajajo prav 
ob predobr ih let inah, kajti Tež
ko je plasirat i sadje na tržišče, 
ki ga je že polno. Tuka j je pre
cej kr iva toga politika t rgovi
ne, saj se cena proizvoda od 
kmeta-proizvaja lca do potroš
nika dvigne celo t r ikra t . 

Pr i kmet i j skem kombina tu so 
odprli nov obrat za proizvodnjo 
polpenečega vina »pohorski bi
ser«. 

# Kakšni so uspehi v gostin
stvu? 

V letošnjem letu zasledimo 
zmanjšanje prometa po fizič
nem obsegu, čeprav je fizični 
obseg v zasebnem sektorju po-
rastel . Spreminja se s tn ik tu r s 
gostinskega prometa v korist 
p rehrane . F inančno pa se je 
promet povečal v obeh sektor
jih, in sicer za 22.2 "/o v druž
benem in za 64.5 ''/o v zasebnem 
sektorju. Iz tega izhaja, da so 
se precej dvignile cene storitev 
v gostinstvu 

T renu tno je problematično 
vprašanje hotela Planina, ki je 
imel ob prvem polletju štiri 
mili jone star ih dinarie' . ' izgube 
Podjetje naj bi z boljšo orga
nizacijo dela in solidnejšo po
strežbo poskrbelo, da se stanjf 
uredi . Ne nazadnje pa ie po
t rebno računat i na povezavo 7 
nekim večjim podjetjem — v 
mislih je integracija s kakšno 
turist ično agencijo 

% Kakšni so bili osebni do
hodki v letošnjem prvem pol
letju? 

Sredstva za osebne dohodk? 
so bila iz delovnega razm^rv-
V prvih petih mesecih leto« ^ 
pr imer javi z istim obdohierr 
lani večja za 24,4 <V« Povpr^in-f 
je bilo različno in ie Tnaš^tlo v 
gospodarstvu 25.P "'o. v nego
spodars tvu pa 16 »/o Zn^tn«\išf 
povečanje sredstev za osebn^ 
dohodkp je ob 0.1'*'n p-?dcu šte
vila zaposlenih vplivalo n^ ob-
čutnejše povečanje povpre^^ni''-
osebnih dohodkov 

Ker so se cene na malo v pr
vih petih mesecih letos po ver 
čale za 7 .5%, indeks živlieni-
sklh stroškov pa je 109 lahk^ 
sklepamo, da so se realni oteb-
ni dohodki v grvspod-^rs^vn pe ' 
večali za 14.5 "/n. v nego'^-^^-'^qr-
stvu pa za 5,5 % . H B. 



o u r a m b a proti toči na ifuto-
m e r s k e m območju 

Posvetovanje predstavnikov obiin Ljutomer in čalcovec 
V petek, 15. septembra, je bi

lo v Liutomeru posve tovanje 
predstavniKov občinske skupšči
ne m aruzoenopolitičnih organi
zacij Cakovca in Ljutomera. Raz
pravljali so predvsem o obrambi 
pred točo, ki jo imajo v občini 
Cakovec zelo dobro razvito. Pred
stavniki Cakovca so v razpravi 
povedali avoje izkušnje iz obram
be proti toči. 

Na področju turijma bo potreb
no v bodoče tesneje sodelovati. 
Osnova hitrejšega razvoja turiz
ma pa vsekakor predstavlja mo
dernizacija cestnega omrežja. 

Obramba pred točo 
Pred nekaj meseci so se ljuto

merski predstavniki udeležili po
svetovanja o obrambi pred točo 
s predstavniki Cakovca, kjer so 
jih seznanili o organizaciji ob
rambe pred točo v čakovski ob
čini. 

Na zadnji seji ot>činske skup
ščine Ljutomer so že razpravljali 
o obrambi pred točo ter seznanili 
odbornike, da se bo občinska 
skupščina v bodoče prizadevala 
za izvedbo uspešne organizacije 
obrambe pred točo, ki je v zad
njih letih opustošila v občini 
precej kmetijskih površin. V 
prejšnjem času je bil nosilec 
akcij za uspešno obrambo DOZ, 
v zadnjem času pa ne podpira 
več teh akcij. Pred kratkim so 
se predstavTiiki upravnih orga
nov ljutomerske občine udeležili 
posvetovanja o obrambi pred to
vrstnimi elementarnimi nesreča
mi v Gornji Radgoni, na katerem 
so bili tudi avstrijski predstav
niki, ki so poudarili, da mora 
obramba pred točo zajeti čim 
širši prostor. 

Tehnična plat obrambe proti 
toči še ni popolnoma dognana, 
zaradi tega še obstoje nejasnosti 
in ponekod dvomi o uspešnosti 
obrambe. 

Predstavniki Cakovca so po
udarili, da je uspešna obramba 
pred točo odvisna od vseh ob
čanov, ki žive na tem teritori
ju, od čim širše organizacije 
prostora, kjer lahko kljub dobri 
pripravljenosti na obrambo proti 
toči v eni občini — če druge ni
majo tako razvitega sistema ob
rambe — oragnizacija obrambe v 
občini pokaže kot neučinkovita. 

Kljub pomanjkljivi mreži po
staj za izstreljevanje raket, na
polnjenih z živosrebrnim jodi-
dom, katere se uporabljajo za 
preprečevanje neviht s točo, so 
v letošnjem letu večkrat zavrni

li grozečo nevarnost, čeprav je 
toča povzročila v sosednjih obči
nah veh.ko škode. 

Na posvetovanju so sklenili, da 
naj bi Ljutomer v bodoče dal ini
ciativo za sklicanje posvetovanja 
občin vzhodne Slovenije, na ka
terega bi povabili tudi predstav
nike Cakovca. Predstavniki lju
tomerske občine bodo stopili v 
stik s strokovnim združenjem vi
nogradnikov Styria, da bi se se
znanili, če se morda to združenje 
ne pripravlja na podobne akcije. 

Ce bi se sodelovanje za organiza
cijo obrambe pred točo med 
Cakovcem in Ljutomerom še na
prej uspešno razvijalo, so na po
svetovanju sklenili, da bi v obeh 
občinah ustanovili poseben od
bor, ki bi skrbel za tehnično iz
vedbo sodelovanja v skupni ob
rambi pred točo. 

Gradnja ceste 
Obravnavali so še vprašanje 

gradnje ceste in modernizacijo 
cestnega omrežja v obeh obči
nah. Predstavniki Ljutomera so 
goste seznanili, da bodo drugo le
to pričeli Z gradnjo asfaltne ce
ste Ljutomer-Stročja vas-Razkriž-
je-hrvaška meja. Trenutno ob
stajata dva predloga: prvi. da bi 
zgradili cesto do hrvaške meje pri 
Razkrižju (do hriba »Banfija«) in 
drugi do Gibine, kjer bi bila ce
sta za 5 do 6 km daljša. Najver
jetneje bo realiziran prvi predlog, 
ker bi bil ta mnogo cenejši. 

V kratkoročnem načrtu čakov-

ske občine ni obravnavana mo
dernizacija ceste do slovenske 
meje, ki bi povezovala Ljutomer 
in Cakovec skozi Strigovo. Ce 
bi ljutomerska občina zgradila 
cesto že prihodnje leto, bi v ča
kovski občini vsekakor prej za
čeli graditi, kot je predvideno v 
dolgoročnem načrtu, saj bi bila 
asfaltirana cesta velikega pome
na za obe občini. 

Tur izem 
Udeleženci posvetovanja so med 

drugim sklenili, da bi bilo v bo
doče potrebno tesnejše sodelo
vanje pri izmenjavi načrtov tu
rističnih prireditev. Osnovo za 
uspešen razvoj turizma pa pred
stavlja modernizacija cestnega 
omrežja, ki bi omogočila izkori
ščanje naravnih in drugih lepot 
v obeh občinah za še večji raz
voj turizma. 

- P 

S posvetovanja predstavnikov občin Ljutomer in Cakovec 

Delegacija Prijedora vrnila obisk Slo
venski Bistrici 

Na povabilo delavskega sveta 
podjetja Impol j€ obiskala Slo
vensko Bistrico delegacija iz 
Pr i jedora . V njej so bili pod
predsednik občine Pri jedor , 
p redsednika delavskega sveta 
rudn ika Ljubi ja in kombina ta 
celuloze iz Pr i jedora . V razgo
voru s predsednikom delavske
ga sveta Impola Otom Nekre -
bom in Ra tkom Bosničem sem 
zvedel, kako je prišlo do sode
lovanja med obema občinama. 

Do našega sodelovanja, je d e 
jal tov. Bosnič, je prišlo popol
noma po nakl jučju. Začelo se je 
že med vojno. T a k r a t so Nemci 
ujeli par t izana Mileta in ga 
odpeljali v ujetništvo. Po uspe 
lem pobegu se je Mile p r ik l ju 
čil najprej koroškim par t i za 
nom, nato pa je prišel na P o 
horje. Vest, da je nekdanj i p a r 
tizan Mile s Pohorja bolan, je 

prišla na ušesa tudi njegovim 
nekdanj im soborcem. Zbral i so 
se in ga obiskali . Tako je n a n e 
slo, da smo mi 27. julija — na 
dan vstaje Bosne in Hercegovi
ne — obiskali Miletov rodni 
k r a j , je nadal jeval pogovor 
predsednik delavskega sveta 
Oto Nekreb. 

Naše povabilo je bilo torej 
nadal jevanje stikov Z občino 
Pri jedor . Po lepem spre jemu, ki 
smo j im ga priredi l i , je na to 
delegacija prisostvovala seji 
našega delavskega sveta. P r e s e 
nečenje delegacije o delu naših 
samoupravnih organov je bilo 
precejšnje. Skoraj niso mogli 
verjeti uspehom v našem s a m o 
upravl janju . Posebej pa jih je 
presenet i lo pvolletno poročilo o 
delu v podjetju. Po njihovih 
besedah so to pr i njih samo d e 

bele knjige, ki jih nihče ne be
re. V nadal jnj i medsebojni raz
pravi smo govorili o rezul ta t ih 
integraci jske politike. O zapo
slovanju, je dejal tov. Boinič. pa 
so nam povedali , da se tudi pri 
njih kaže višek delovne sile, 
kar je izrazit pojav pri rudn iku 
železa Ljubija, kjer imajo vso 
proizvodnjo izredno mehaniz i 
rano. 

Predsednik občinske skupšči 
ne Slovenska Bistrica Miro K o -
lenko je nato sprejel p r eds t av 
nike občine iz Pr i jedora in se 
z njimi zadržal na kra jšem raz 
govoru. 

Na kosilo so bih gostje po 
vabljeni na idiličen grad S t a -
tenberg. Po ogledu tega gradu 
pa smo goste popeljali še na 
Pohorje. 

V sklepni besedi je bilo r e 
čeno, naj bi se sodelovanje med 
obema občinama še nadal jevalo 
in da bi bila izmenjava mnenj 
še bolj kons t ruk t ivna . 

V Ptuju bodo gradili avtobusno 
postajo 

Sedanja avtobusna postaja ne 
ustreza potrebam, nova pa bo 
zgrajena ob Osojnikovi cesti. Na 
postaji bodo vsi potrebni pro
stori. Prostora bo za več kot 
devet avtobusov, poseben pro
stor pa bo tudi za avtotaksije. 
Gradnja objekta bo stala nad 
100 milijonov starih dinarjev. 
Financirala jo bodo: občinska 
skupščina, avtobusno podjetje 
in podjetja, ki bodo imela na 
njej prostore. Otvoritev postaje 
bo v času proslav 1900-letnice 
Ptuja. V mestu je še mnogo ne
rešenih prometnih vozlov. 

Vse o gradnji avtobusne po

staje in reševanju prometnih 
vozlov v Ptuju nam je povedal 
ALBIN PIŠEK, tajnik krajevne 
skupnosti. 

Pred nedavn im je občinska 
skupščina organizirala posveto
vanje o gradnj i nove av tobus 
ne postaje V P tuju . Poleg ob -
činsikih preds tavnikov so se ga 
udeležili tudi preds tavnik i AV
tobusnega podjetja. 

Ptujski projekt ivni biro je iz
delal idejni p rogram za novo 
avtobusno postajo in predvidel 
lokacijo po urban is t i čnem na
čr tu ob Osojnikovi cesti pri 
potoku Grajena. 

P ro j ek t an t je izdelal dve va 
r iant i . Prva va r i an ta je bila po 
: irbanist ičnem načr tu . Potok 
Grajena se naj prekr i je in na 
tej plošči naj bi postavil i ob
jek te . K e r j e ta va r i an t a vezana 
na večja f inančna sredstva, so 
se preds tavnik i odločili ZA d r u 
go var ian to , ki je cenejša. Po 
tej bi gradi l i av tobusno PKJSTA-
jo poleg potoka. Obstoječo d e 
presijo, kjer so vrtovi , bi zasi 
pali in dvignili tako, da bi l a h 
ko napravi l i plato, na ka t e r em 
bi stala novogradnja . 

Pro jekt predvideva e tapno 
gradnjo postaje, kolikor ne bi 
bilo dovolj sredstev. 

V prvi fazi, ki je deloma že 
izvedena, bi navozili nasip, n a 
to pa zgradili temelje za pokri t i 
del. Nadaljnja faza bo gradnja 
nadst rešnice Z uredi tvi jo oko
lja, kjer bi bilo devet boksov 
za avtobuse. Posebno parkir išče 
bo za DO4ATNE avtobuse in za 
avtotaksi je . Po tej fazi se p r i -
čno montažna dela. V no t ran jo 
sti so predvideni poslovni p r o 
stori v skupni kvad ra tu r i 300 
kvadra tn ih metrov . V njej bodo 

biletarnica, pisarna prometnega 
osebja, čakalnica, bife, de l ika te -
sa, t rafika, telefonska govori lni
ca in sani tar i je . 

P red računska vrednost znaša 
nekaj nad 100 milijonov s tar ih 
dinarjev brez opreme. Gradnjo 
bodo sofinancirala poleg av to 
busnih podjetij tudi druga pod
jetja, ki bodo imela na postaji 
svoje prostore. Dogovora, koliko 
bo katero izmed podjetij p r i spe
valo, še ni. S tak im sofinanci
ran jem bo gradnja prej omo
gočena. Po vsej verjetnosti bo 
otvori tev v času 1900-letnice 
Ptuja . Soinvesti tor bo tudi ob 
činska skupščina. Banka je spo
ročila, da je možno najet i k r e 
dit. 

P tu j bo z novo avtobusno po
stajo dobil zelo pomemben o b 

jekt . Lokacija je zelo pr imerna . 
Nujno je č imprej začeti z g rad
njo. 

Avtobusi bodo po zgraditvi 
postaje vozili le po t ranzi tni 
cesti mimo mesta in tako raz
bremeni l i p romet po ozkih u l i 
cah. 

Ker že dal j časa govorimo o 
povečanem prometu v mestu, 
je nujno, da se čimprej prestavi 
sedanja av tobusna postaja, ki ne 
ustreza po t rebam. Zaradi av to 
busnega prometa po mestu je 
otežkočen ostali promet , k l jub 
temu da so postavil i nove p ro 
me tne znake in delno uredil i 
križišča. 

Zelo neva rno je še vedno k r i 
žišče pr i železniškem prelazu. 
Cvetl ične vaze, ki so j ih po 
stavili za označevanje krožnega 
prometa , so bile odst ranjene, 
ker so bile v napoto. Cestno 
podjetje Mar ibor je pred k r a t 
k im s posebno opozorilno tablo 
označilo položaj križišča. Šele 
sedaj tujec h i t ro ugotovi pravo 
smer proti Zagrebu. Pre j so 
mnogi zavili mimo prehoda p ro 
ti železniški postaji namesto 
čez progo proti Zagrebu. 

Slaba s t ran pri ure jevanju 
prometa so prehodi za pešce. 
Veliko število šoloobveznih otrok 
večkra t dnevno prečka ceste. 
Nujno je, da bo poskrbl jeno 2A 
varen prehod. V programu je 
postavi tev svet lobnih opozoril
nih p rometn ih znakov, ki bi j ih 
postavil i ob glavni cesti. Opo
zarjali bi naj voznike na p r e 
hode za pešce. Kdaj bodo za to 
na voljo s reds tva? 

Ker so mes tne ulice zelo oz
ke, je nujno prepovedat i u s t av 
l janje vozil, kjerkoli si bo kdo 
izmislil. 

Bolje bi moral i uredi t i tudi 
park i ran je . Vedno več j e av to 
mobilov, vozniki pa jih pos tav
ljajo tudi tja, kamor jih ne bi 
smeli in kjer ovirajo promet . 
Čeprav pa rk i rn i prostor med 
obema bankama še ni dokonč
no urejen, po velikosti zadošča. 

Tudi kolesarji postavljajo ko 
lesa ka r ob pločnike, ob zgrad
be. S tem ogrožajo promet in 
poškodujejo zgradbe. Občinska 
skupščina je sprejela poseben 
odlok o j avnem redu in miru, 
vendar se ga občani ne držijo. 

Pojavlja se tudi vprašanje , 
ali lahko ob vsakem času raz
kladajo in naklada jo na vseh 
ulicah. 

V mestu je torej še mnogo 
nerešenih p rometn ih problemov. 

ZR 

Avtobusna postaja v Ptuju ne zadovoljuje potreb in ovira promet, 
saj je na nepravem mestu. 

S seje sveta l u zdravstvo OS Ptuj 
REGIONALNI ZDRAVSTVENI CENTER 

OBČIN MARIBOR, LENART, SLOV. BISTRf-
CA, ORMOŽ IN PTUJ 

Zdravstveni zavodi v ptujski 
občini naj se integrirajo ob po
gojih združitve. Ni potrebe po 
novem odpiranju zasebne zdrav
stvene službe. Zboljšati je treba 
javno zdravstveno službo. Pri
pravljajo načrte za prvo fazo 
gradnje nove bolnišnice. Ure
ditev zdravstvene postaje v 
Majšperku naj se ne zanemari. 

Pred k r a t k i m je svet za zd rav 
stvo občine P tu j po razpravi 
sklenil , naj skupščina občine 
pristopi kot soustanovitelj ica 
regionalnega zdravstvenega cen
tra za občine Maribor , Slovenska 
Bistrica, Lenar t , Ormož in P tu j . 

Svet je ugotovil, kako n a p r e 
duje integraci ja zdravs tvenih 
zavodov v občini. Skupščini je 
poslal predlog, naj se zdrav
stvene us tanove v ptujski občini 
integrirajo po pogojih združi tve 
enakopravn ih organizacij , r az 
pišejo naj se delovna mesta itd. 

Razpravl ja l i so tudi o zasebni 
zdravstveni praks i ; ali jo je 
pot rebno povečati, ali je sploh 
potrebna ali ne, in podobno. 
Zdravniki-udeleženci seje so 
menili, da ljudje še vedno m i 
slijo, da bodo. če bodo plačali, 
bolje pregledani . Svet je skle
nil, da odpiranje zasebne zdrav
stvene p rakse ni potrebno, pač 

pa je t reba javno zdravs tveno 
SIUŽIDO organizirat i tako. da bo 
pacientom nudila to, kar j im 
nudi zasebna zdravs tvena p r a 
ksa. Po t rebno bo skrajšat i čas 
čakanja, skrajšat i razdaljo do 
zdravstvenih us tanov z us t ano
vitvijo novih, omogočiti po t r eb 
ne in pravočasne obiske, u r ed i 
ti neprekinjeno zdravs tveno 
sh.iižbo in izboljšati odnos do 
pacientov. Pr i s lednjem je m i 
šljeno poleg zdravljenja posve
titi več časa psihoterapij i (po
govoru s pacientom ipd.). 

Govorili so tudi o p r ip ravah 
na gradnjo nove bolnišnice. P r i 
pravljajo načr te za prvo fazo, 
to je za gradnjo ki rurgičnega 
oddelka. Za ostale oddelke za 
sedaj ni sredstev. 

Ponovno je prišla na dnevni 
red seje zdravs tvena postaja v 
Majšperku, kjer se že dali časa 
kaže potreba po pr imernih pro
storih za zdravs tveno zaščito 
2e dalj časa obstajata dve mož
nosti: novogradnja ali v ta na
men obnova s tavbe ob mostu v 
Majšperku. Oba načrta sta p re 
draga. P redvsem je preseneti l 
z visoko ceno nač r t za adap ta 
cijo s ta re zgradbe. Korigirat i 
bo t reba tistega, za katerega se 
bodo odločili. Predlagal i so 
gradnjo nove stavbe, saj je 
s taro treba večno popravl ja t i . 
Pr i zbiranju sredstev je poleg 
občinske skupščine obljubila 
pomoč še tovarna volnenih iz
delkov v Majšperku. 

Skupščini občine P tu j je po 
slal svet predlog, naj uredi tve 
zdravstvene postaje v Majšper 
ku ne zanemari . ZR 

Kratke novice 
iz IMPOL-a 

9 V Impolu razpravljajo o pra
vilniku o delovnih razmerjih in o 
odgovornosti pri delu. 

% Živa je razprava o Individual
nih gradnjah. Kredite, ki jih daje 
podjetje za gradnjo stanovanj, naj 
bi delno namenili za individualno 
gradnjo. Gradbeno podjetje Granit 
iz Slovenske Bistrice naj bi opravilo 
gradbena dela. nato pa naj bi po
samezniki v lastni režiji dokončali 
gradnje. 

18. avgusta je inštitut za pljuč
ne bolezni Golnik izvedel fluoro-
grafiranje vseh zaposlenih v podje
tju. Upravni odbor je odobril v ta 
namen sredstva v višini 4000 novih 
dinarjev. 

ID Krvodajalci bodo imeli v sobo
to "v sindikalnem domu krajšo slo
vesnost. Ob tej priložnosti bodo naj-
požrtvovalnejši krvodajalci prejeli 
priznanja V podjetju je trenutno 
nad 500 krvodajalcev, od teh jih ima 
l i s srebrno, 19 pa zlato značko. 
Egon Karner, predsednik krvodajal
skega odbora, pa je prejel diplomo, 
ker je daroval kri že 15-krat 

• V Malem Lošinju se je končala 
turistična sezona. Gostov je bilo 
4.̂ 6. ki so bili zadovoljni s storitvami 
strežnega osebja. Dom Je bil vso 
sezono polno zaseden, vendar se 
postavlja vprašanje, kako izkoristiti 
dom v predsezoni in posezoni. 

FLL V Sibeniku bo posvetovanje 
metalurgov. Na njem bodo imeli 
»•eferate tudi štirje predstavniki 
kolektiva: inž. Branko Kraševec 
»Aluminijske konstrukcije v grad
beništvu«, inž. Marjan Farazin »Pla
niranje aluminija in niegovih legur«. 
Inž. Mara Keržar »Elektro vodniki 
I« aluminijske legure .̂ I Mg Si« in 
»nž. Feliks Lorbek »Metode in ugo
tavljanje hoBiogenizaci,1e pri zlitinah 
Al Cu Mg''. 

9 V avgustu so prešli v Impoln 
ba 44-urni delovni teden z dvema 
Prostima sobotama. Do konca leta 
PA bodo prešli na 42-urnl tednik s 
tr̂ ^mi prostimi sobotami. 

% Podjetje je nakazalo 50.0M no-
\ lh dinarjev za pomoč žrtvam agre
SIJE v breme doseženega dohodka v 
letu i%7. 

% Letos so sprejeli v uk 30 vajen-
•̂ *v metalurške stroke namesto 
Predviiiprib ZH. Izbor vs ' encev je 
opravila kadrovska komisija. 

Vesti iz Ormoža 
Slovensko ljudsko gledališče iz 

Celja bo v nedeljo. 24. septembra, 
ob 15. uri v kino dvorani v Ormožu 
priredilo televizijsko satirično lep-
ijenko (satirično isro) Žarka Peta
na »Beseda ni konj« v organizaciji 
ormoške Svobode in ZKPO Ormož. 
S to predstavo bodo odprli dram
sko sezono v Ormožu. 

* 
V ponedeljek. 18 septsmbra, je 

izvršni odbor občinske konference 
Ormož razpravljal o gibanju zapos
lenih in prebivalstva v ormoški 
občini. Potek razprav na izvrš
nem odboru bomo podrobneje ob
ravnavali v naslednji številki Ted
nika. 

* 
V sredo, 20. septembra, je bila v 

Ormožu razširjena seja sekcije za 
društveno dejavnost občinske kon
ference SZDL. na kateri so raz
pravljali o programu kulturno pro
svetnih društev za naslednjo sezono. 

Nesreče na ormošitem 
območju 

V petek. 15. septembra, le bila 
dveletna Sonja Malec iz Salovec 
št. 51 v ormoški občini na paši pri 
starem očetu Alojzu Malcu iz Sa-
lovec. Od doma sta bila oddaljena 
le sto metrov in čez nekai časa je 
odšla Sonja sama domov. Doma na 
dvorišču je bila v tistem času So-
njina mati Angela, ki je iz studen
ca zajemala vodo. medtem ko ie 
bila 65-letna stara mati v hlevu pri 
živini. Sonja se le na dvorišču 
igrala z mačko, mati pa je odšla 
k mesec dni staremu sinu v kuhi
njo in se tod zadržala nekaj časa. 
Okrog 18. ure je začela iskati hčer
ko Sonjo na dvorišču, zatem pa še 
pri sosedih, ki so jo potem skupno 
iskali. Po 15 minutah jo je mati 
našla mrtvo v gnojni jami za gospo
darskim poslopjem, k.ier je Sonia 
ležala na hrbtu M'ati io ie takoi 
odnesla v hišo. Vsa prizadevanja, da 
bi Sonji z umetnim dihanjem vr
nili življenje, so bila zaman. Po
zneje so poklicali zdravnika, ki le 
le potrdil smrt. in ker vzrokov na
silja ni ugotovil, je izjavil, da ie 
nastala smrt zarad* utoDitve Vse 
kaže. da je odšla ook^in:? Sonia z 
dvorišča NA vrt do gnojne JAME. 

kjer ji je spodrsnilo in je padla v 
jamo ter utonila. 

V torek. 12. septembra, se je ob 
6,45 pripetila prometna nesreča na 
Ljutomerski cesti med osebnim av
tomobilom kombi.iem MB 208-02, ki 
ga je upravlial Stanko Brodnjak, 
sin Hinka. rojen 3. maja 1939. sta
nujoč v Mariboru. Bolfenška 47, in 
mopedom MB 51-153, ki ga je vo
zil Stanko Kirič iz Malega Brebrov-
nika št. 26 pri Ormožu. Pri nesreči 
je bil laže poškodovan Stanko Ki
rič. Skupna materialna škoda zna
ša 2000 novih dinar.iev. 

* 
V ponedeljek. 11. septembra, je 

ob 6. uri posestnik .Tožef Tomažič 
iz Vitana št. 1 obvestil ormoško po
stajo milice, da je niegov gospodar
ski pomočnik čez noč na stopnišču, 
ki vodijo v podstrešno stanovanie, 
umrl. Zdravnik je ugotovil, da je 
umrl pokojnik zaradi nenadnega 
zasto.ia obtoka krvi — kapi. Zdrav
nik pri ogledu ni ugotovil nobenih 
znakov nasilja; poškodba, ki jo je 
imel pokojniic na glavi, pa je lahko 
nastala pri padcu s stopnišča. 
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CENE 
V PTUJSKI POSLOVALNICI 

»POVRTNINE« (PRI MAGDI) 
Breskve 3, grozdje I. 3,80 grozdje 

II 3,20. hruške I. 3. hruške III. 2, 
jabolka II. 1.60. lubenice 1. sveže 
slive 1,10. paradižnikova mezga 
250 g 2,53. limone 4..50. rozine 6.20. 
suhe slive 5, čebula 1.20. česen 8,50, 
ledilno korenje 1. krompir 1. 0.10. 
krompir II O,SO, ohrovt 1,80. pesa 
1.20. paprika (babura) 1.20. paprika 
(paradižniki 1..S0, paradižnik 1,80, 
solata (endiviia) 1,80. sveže zelie 
1,50, kislo zelje 1,50. fižol (prepeli-
čar) 4. fižol (enobarvni) 3.90, fižol 
(tetovecj 3.90. papirnate vreče 3.15, 
olie belo 1 1 5, olje belo 0,51 2,80, 
olie bučno 11 12, olje bučno 0,5 1 
6,20. 

Pred vol i tvami v nov 
pienum Ob SS Ptuj 

V drugi polovici decembra bo v 
Ptuju deseti redni občni zbor Zveze 
sindikatov ptujske občine, na ka
terem bodo izvolili novi pienum 
občinskega sindikalnega sveta Ptuj 
za mandatno dobo 1968—1969. 

Volitve novega sveta so zelo od
govorna družbenopolitična naloga 
članov sindikata, sindikalnih po
družnic in odborov strokovnih sin
dikatov. Priprave so se že pričele. 
Organizacijsko kadrovska komisija 
pri občinskem sindikalnem svetu 
Ptuj je izdelala predlog, naj bi bilo 
v novi pienum sveta izvoljenih 37 
članov. 

Glede na to bi naj delegiral sin
dikat delavcev industrije in rudar
stva z včlanjenimi 3877 delavci osem 
članov; sindikat delavcev kmetij
stva, živilske in tobačne industrije 
z včlanjenimi 2484 delavci devet 
članov; sindikat gradbenih delavcev 
7 včlanjenimi 48.i delavci dva člana; 
sindikat delavcev prometa in zvez 
7 včlanjenimi 492 delavci dva člana; 
sindikat delavcev storitvenih dejav
nosti z včlanjenimi 2432 delavci 
osem članov: sindikat delavcev 
družbenih dejavnost) z včlanjenimi 
1266 delavci osem članov. 

O tem, kdo izmed članov bo Iz
bran za kandidata za novega člana 
plenuma, bodo v teh dneh razprav
ljali in odločali izvršni odbori sin
dikalnih podružnic, ki bodo do 1. 
oktobra poslali svoje predloge ka
drovski komisiji pri ObSS Ptuj. Ta 
bo vse predloge dala v javno raz
pravo v sindikalnih podružnicah. 

F B 

Zai<aj učenci 
ne obisl<ujejo poul<x]? 

Tri učenke sedmega razreda, 
ena učenka šestega, ena učenka 
četrtega in en učenec petega 
razreda letos niso bili še niti 
enkrat v šoli, čeprav se je pouk 
že pričel. En učenec pa ne obi
skuje šole zaradi verouka, za* 
radi katerega hoče prestopiti na 
drugo šolo. 

Združitev šol 
Podleliinii< in Rodni vrli? 

Učitelji s Podlehnika menijo, 
potem ko je delovna skupnost 
te šole razpravljala o priklju
čitvi osnovne šole Rndni vrb k 
osnovni šoli Podlebnik. da je to 
nesmiselno. Delovna skupnost 
je odločila, da se šoli ne zdru
žita. V združitvi ne vidijo mož
nosti, da bi se s tem težki de
lovni pogoji zboljšali. Obe šol
ski zgradbi sta dotrajali in ne 
vidijo RA•'logov, da bi »re-̂ ^^ ê« 
združevali. Z B 

Tudi iz Keblja bi se naj vozi l i učenci v 
Oplotnico 

Pred nekaj dnevi je bil v novi 
Soli v Slovenski Bistrici sestanek 
ravnateljev šol s celotnega območja 
občine. Sestanku je prisostvoval tu
di svetovalec zavoda za pedagoško 
službo v Mariboru in član sveta 
občine Slovenska B i s t r i t i Jože 
Pihler ter člani temeljne izobraže
valne skupnosti. 

Upravitelji šol so v uvodu poro
čali o stanju na šolah ob pričetku 
šolskega leta, o številu vpisanih 
učencev in o stanju oddelkov. Do
bili so navodila za pošiljanje poro
čil in za druge organizacijske za
deve. 

Razprava se je posebej zadržala 
pri stanju na šolah v Lukanji in 
na Keblju. Na teh dveh šolah imajo 
kombiniran pouk. Glede na takšne 
razmere je namenila občinska 
skupščina štiri milijone starih di
narjev za prevoz učencev teh dveh 
šol v šolo v Oplotnici. Starši iz 
Lukanje so se s tem strinjali, med
tem ko so starši učencev iz Keblja 
možnost prevoza otrok v šolo v 

Oplotnico zavrnili. 
Pouk v Oplotnici je vsekakor kva

litetnejši, ker je tam dovolj stro
kovnih moči Učenci bi imeli pouk 
vse šolske dni, medtem ko imajo 
sedaj zaradi učiteljevega prostega 
dne v tednu na leto 40 dni pouka 
manj. S prevozom hi sicer verjetno 
izgubili le kak dan v hudi zimi, 
če ne bi bila cesta prevozna. Ven
dar je občinska skupščina pomislila 
tudi na take primere. Občinska 
skupščina se je namreč dogovorila 
z gozdnim gospodarstvom za redno 
pluženje ceste tudi v tistih zimskih 
dneh, ko gospodarstvo ceste za pre
voz lesa ne bo potrebovalo. 

Tako je sedaj od staršev na Keb
lju odvisno, ali bodo omogočili svo
jim otrokom kvalitetnejši pouk v 
Oplotnici, kjer imajo dovolj učilnic. 
Le tako bo mogoče izravnati razli
ke v znanju učencev 6. In 7. raz
reda v primerjavi z učenci iz šole 
v Oplotnici In iz drugih šol. 

BH 
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S posvetovanja o osnutku pro
grama dela prosvetno-kulturnega 

zbora republiške skupščine 
Predsednik prosvetno kulturnega 

zt-ora republiške skupščine Miloš 
Poljanšek je v sredo. 13. t. m., 
sklical v Mariboru posvetovanje 
poslancev prosvetno kulturnega 
zbora iz severo-vzhodne Sloveni
je ter predstavnikov občinskih 
skupščin iz Maribora, Ptuja, Slo
venske Bistrice. Ormoža, Ljutome
ra, Gornje Radgone, Lenarta, Mur
ske Sobote in Lendave. Govorili so 
o delovnem programu prosvetno-
kulturnega zbora v prihodnjem ob
dobju. Namen sestanka je bil v 
bodoče doseči boljšo organizacijo 
dela tega zbora. 

Okviren delovni program 
Plan k u l t u r n o p r o s v e t n e g a zbora 

je zelo obširen, saj zajema področ
je šolstva, znanosti in kulture, na
črt obravnavanja in reševanja na
čelnih vprašanj, ki zajemajo .sko
raj vse dejavnosti s področja vzgo
je in izobraževanja, raziskovalne
ga dela, kulture, telesne kulture in 
informativne dejavnosti. Poleg te
ga pa bo potrebno o neltateriln 
vprašanjih, ki so bila že obravna
vana v preteklem obdobju, ponov
no razpravljati, ker so načeti pro
blemi ob prvih razpravah ostali 
aktualni. 

Šolstvo 
Na t em področ ju bo potrebno 

posvetiti pozornost predvsem raz
vijanju in izpopolnjevanju sistema 
vzgoje in izobraževanja, usposab
ljanju in izpopolnjevanju učnega 
kadra in razvoju materialne osnove 

vzgojno-izobraževalnega dela. Da 
bi zagotovili uresničevanje okvir
nega programa, bo prosvetno kul
turni zbor v obdobju od septembra 
t. 1. do julija 1968 verjetno obrav
naval na področju šolstva nasled
nja gradiva: trimesečna poročila o 
realizaciji in posebni problematiki 
pri uveljavljanju novega sistema 
financiranja šolstva; problematiko 
otroškega varstva, poročilo o sta
nju dvojezičnih šol in šol z itali
janskim učnim jezikom: pregled 
predvidene investicijske dejavnosti 
za področje prosvete itn. Poleg te
ga pa bo razpravljal in sprejemal 
različne predpise in zakone s tega 
področja. 

Znanstveno raziskovalna 
dejavnost 

Upoštevajoč sklepe republiške 
skupščine o nadaljnjem razvoju 
znanstveno-raziskovalnega dela si 
bo potrebno v bodoče prizadevati, 
da se v prihodnjem obdobju izo
blikuje koncept nacionalne politi
ke na področju znanstveno-razi
skovalnega deia, dolgoročni pro
gram znanstvenih raziskovanj ter 
stalnost finančnih virov in ustre
zen mehanizem njihovega doteka-
nja in raziskovanja. 

Nacionalni znanstveni program 
naj bi nakazoval splošne smeri in 
pri tem upošteval dolgoročne na
črte družbenega in predvsem go
spodarskega razvoja. 

V okviru koncepta dolgoročnega 
programa znanstvenih raziskovanj 

v Jugoslaviji in v širšem medna
rodnem okviru bo treba preučiti 
mesto in vlogo posameznih razi
skovalnih organizacij (Slovenska 
akademija znanosti in umetnosti, 
univerza in njeni instituti, samo
stojni raziskovalni zavodi itd.). 

Kultura 
Razprave o stanju in nadaljnjem 

razvoju posameznih kulturnih de
javnosti bi naj prispevale pred
vsem k oblikovanju pogojev za na
daljnjo humanizacijo našega člove
ka in medčloveških odnosov. Zato 
je potrebno predvsem izoblikovati 
koncept enotnejše dolgoročne kul
turne politike v republiki in zago
toviti stalnej.še vire sredstev ter 
čimbolj ustrezen način njihovega 
razdeljevanja. 

Kot osnova za celovito razpravo 
o oblikovanju koncepta dolgoročne 
nacionalne politike, bodo služile 
razprave o posameznih kulturniii 
področjih. 

Za smotrnejše načrtovanje, dol
goročno gospodarjenje in podpira
nje predvsem tistih kulturnih in 
umetniških dejavnosti, ki so postale 
po skupni odločitvi zbora nujni se
stavni del kulturne politike v re
publiki, bi bilo potrebno uveljaviti 
načelo delitve dohodka. 

Iz razprave 
v razpravi so sodelovali pred

vsem poslanci, ki so poudarili, da 
je tak način sestajanja mnogo bolj 
uspešen, kot je bila dosedanja 
praksa, ker so poslanci predhodno 
pred glasovanjem v skupščini se
znanjeni z gradivom. 

V osnutku programa je pred
vsem navedeno, da bo za posame
zne seje kulturno prosvetnega 
zbora skupščine pripravljal gradi
vo republiški sekretariat za pro-
sveto in kulturo. Pri pripravljanju 
gradiva, bi po mnenju poslancev 
bilo potrebno pritegniti tako po
slance, družbeno-politične organi
zacije in ostale občinske forume. 
Ce bi vpeljali to prakso, bi npr. 
zakon o šolstvu bil drugače obrav
navan v skupščinskih organih. 

O problematiki osnovnega šol
stva bo potrebno kompleksneje 
razpravljati, vendar nastopa vpra
šanje, če lahko v ustreznem času 
dobi na razpolago kulturno pro
svetn i zbor podatke s tega področ-
ia. saj že pri vprašanju nagrajeva
nja prosvetnih delavcev v razvi
tih in nerazvitih področjih nasta
jajo razlike do 30 tisoč S din in še 
več. Program vzeojno-izobraževal-
nega procesa, učni načrt, pa ie «:a 
vso Sloveniio enak. 

Da bi prešli na obravnavanje do
ločenih perečih problemov na pod
ročju kulture, so v programu dela 
zbora kompleksno obravnavane 
vse zvrsti kulture. V Sloveniji ni 
izdelane koncepcije razvoja kultu
re, čeprav imamo nešteto kultur
nih ustanov, ki so med seboj sla
bo povezane, saj gremo večkrat na 
tem področju v določeno eksten-
zivnost brez večjesa vpliva in več
je vrednosti. Podobna ocena velja 
tudi za naše znanstveno-razisko-
valno dejavnost. K širši kulturi 
spada tudi znanstveno delo. zg to 
delo pa je tako slovenski kot ju
goslovanski nrostor preozek Z n a 

nost je samo ena. ni niti slovenska, 
niti jugoslovanska, zaradi tega bo 
potrebno na tem področju odpreti 
naše stike z drugimi narodi. 

Vse kulturne organizacije niso 
v celoti vključene v enotno pove
zan kulturni prostor. Velik uspeh 
kulturno prosvetnega zbora bo že 
1a, če bodo lahko v naslednjem ob
dobju izoblikovali, prišli do vseh 
podatkov, izračunali oziroma upo
rabili iz sedanjega vse, kar »kul
turno živi in dela«; odločiti se bo 
potrebno zavestno od zadnjega 
kulturneefi de lavca do občine, do 
republiških kulturnih ustanov in 
kulturnih delavcev, za program, ki 
bo skupek zavestnih želja in ho
tenj vseh naprednih kulturnih 
faktorjev. Potrebno bo voditi za
vestno kulturno politiko vsega na
cionalnega kulturnega prostora, 
pri tem pa se bo vsekakor potreb
no odreči dosedanji stihijnosti ob
ravnavanja kulturne dejavnosti na 
Slovenskem. 

Vprašanje šolstva je potrebno 
urediti tako. da bo šola kjerkoli na 
Slovenskem enakopravno zastopa
na, ne samo z učnim programom, 
ampalt po materialno-finančni 
opremljenosti in materialni stimu
laciji prosvetnega kadra. Zato so 
poslanci predvsem iz nerazvitih 
področij poudarili, da bi bilo po
trebno v Sloveniji spremeniti do
sedanjo delitev celotnega dohodka, 
za kar pa je v zvezi velik odpor. 

Poslanci so .še v razpravi dajali 
druge pripombe na osnutek pro
grama kulturno prosvetnega zbora. 

Ob koncu razpra\'e ie predsed
nik kulturno prosvetnega zbora re
publiške skupščine Miloš Poljan
šek poudaril, da so poslanci upra-
dvome o realnosti in izvedbi pro-
vičeno v razpravi izrazili določene 
grama zbora. 

Realizacija programa bo tem bolj 
uspešna, kolikor bodo poslanci 
in vsi zainteresirani družbeni fak
torji v izvajanju programa neneh
no prisotni, opozarjali na določene 
probleme, ki spadajo v dejavnost 
tega zbora, in s tem. ko bodo skup
no prevzeli odgovornost za izvaja
nje programa, se za to v polni 
meri zavzemali. -p 

Simpozij književnikov v 
Štatenbergu je končan 

Simpozij književnikov, ki je bil 
pretekli teden na idiličnem sred
njeveškem gradu Statenberg, je 
bil ze četrti po vrsti in je postal 
tako tradicionalna oblika medse
bojne izmenjave mnenj jugoslo
vanskih pa tudi tujih književni
kov. Pokrovitelj tega sre^čanja 
književnikov je občinska skupšči
na Slovenska Bistrica, ki je pri
redila za vse udeležence tudi lep 
sprejem. Skoda le. da tudi letos 
ni bilo srečanj med književniki in 
učenci šol, kar je bilo do sedaj 
oblika njihovega dela. 

Dnevni red simpozija je zajemal 
dve temi. in sicer -Pot l i terarne
ga dela od ustvarjalca do bralca-« 
in »Funkcija besede v poeziji«. 

Otvoritvi, ki je bila v petek, je 
prisostvovalo več kot trideset 
književnikov in povabljenih go
stov. Med njimi je bil tudi gost 
iz prijateljske Češke dr. Vitazo-
slav Hečko. Uvodni referat je 
imel Miloš Mikeln o materialnem 
položaju naših književnikov. V 
razpravi, ki je sledila, je prišlo 
ponovno do obravnave perečega 
vprašanja n^.ših književnikov pa 
tudi premale dejavnosti naših 
ljudskih knjižnic, do katerih ima 

naša skupnost bolj mačehovski 
odno«. 

V petek zvečer so književniki 
obiskali razstavo barc-čnega kipar
stva na Štajerskem. V soboto se 
je razprava nadaljevala o funkciji 
besede v pesništvu. Raziskovalec 
slovenske poezije dr. Boris Pater
nu in Taras Kermauner sta imela 
po mnenju prisotnih o funkciji 
besede v pesništvu zelo dobre re
ferate. Ob koncu simpozija so 
sprejeli književniki ve«? sklepov, 
s katerimi bodo seznanili tisk in 
radio, da se problemi našega 
književni.škega dela in knjižni<^ar-
stva uredijo in se jim da tisto 
mesto, ki jim gre. 

Od gradu Statenberg so se knji
ževniki poslovili na zaključnem 
veičeru, ki ga je priredila občin
ska skupščina Slovenska Bistrica. 
Ob zaključnem govoru je pred
sednik Miro Kolenko poudaril, naj 
bi bilo v bodoče to srečanje še 
številnejše in bi tako bil pomen 
simpozija še večji. 

Na koncu velja še poudariti so
lidno postrežbo in gostoljubje, ki 
so ga nudili vsem gostujočim go
stinski uslužbenci gradu Staten
berg pod vodstvom gostiteljice 
Zlatke Jurinec. -b 

Vzgojitcl in 
ailt t 

Marsikdo, ki je šel v popol
danskih u r a h proti Podlehniku, 
je opazil drobnega mladeniča, 
ki je tekel ob robu ceste. Začu
den se je ozrl za njim. Ljudje, 
ki prebivajo tu okrog, pa ga že 
dobro poznajo, saj skoraj vsak 
dan teče mimo njih Ce bi jih 
vprašal , kdo je, bi dejali neka 
ko takole: »To je naš učitelj, 
atlet,« Res je, ta osamljeni te 
kač je učitelj iz Podlehnika, 
atlet Rudi Vivod, ki živi in de 
la samo za dvoje; za vzgojo 
otrok in atlet iko. 

Ko sem ga obiskal v šoli, se 
mi je predstavi l nežen, droban, 
a žilav mladenič. Nihče mu ne 
bi prisodil, da je v njem toliko 
energije, toliko volje. O sebi 
in svojem delu in rezultat ih ne 
govori rad. Več povedo njegovi 
bližnji — žena in sodelavci. 

Rudi se je pričel ukvar ja t i s 
športom na učiteljišču v Mar i 
boru leta 1960. Njegovo hi t rost 
in izdržljivost ter voljo je opa
zil profesor Milan Kabaj , sam 
nekdanji atlet. Navdiišil ga je 
za at let iko in mu bil prvi t r e 
ner. Rudi se je odločil za s red
nje proge, se pravi za tek na 
800 m in 1500 m. Tem progam je 
pozneje dodal še tek na 1500 m 
in 3000 m z ovirami. Vključil 
se je v Z A K Maribor, ka terega 
barve zastopa še danes. 2e kot 
mladinec je pokazal, da lahko 
v prihodnosti pr ičakujemo od 
njega lepe uspehe Leto 1962 je 

Rudi Vivod 
nastopil na p rvens tvu Slovenije 
in dosegel drugo mesto v teku 
na 1500 m. T a k r a t je tudi sam 
spoznal svoje sposobnosti in je 
pričel t ren i ra t i še bolj in tenz iv
no. Stalnega t rener ja ni imel 
in ga še vedno nima. T ren i r a 
sam, sam si postavlja naloge, ki 
jih mora opravi t i med t r en in 
gom. Treni ra dvak ra t dnevno — 
zjutraj in popoldne. Popo ldan
ski t rening je daljši in bolj n a 
poren. Takra t redno preteče 
okrog 20 km po razl ičnem t e r e 
nu. Teče v raznih smereh : od 
Podlehnika do Ptuja in nazaj , 
drugič spet po cesti Podlehnik— 
Videm—Leskovec—Podlehnik ali 
pa po gozdovih okrog Pod lehn i 
ka. Povsod ga ljudje poznajo in 
j im je dobrodošel znanec. 

Njegova ljubezen do a t le t ike 
in velika volja sta mu letos p r i 
nesli nekaj lepih rezul tatov. Bil 
je tret j i v teku na 1500 m z ovi
rami na tekmovanju Alpe-Adr ia 
v Ljubljani , drugi na 1500 m na 
kr i ter i ju mest v Mariboru, četr t i 
na 1500 m brez ovir in drugi na 
1500 m z ovirami na finalu v 
tekmovanju za pokal SRS, četrt i 
na finalu v tekmovanju za p o 
kal Jugoslavi je v Sarajevu, če
tr t i na 1500 m brez ovir in drugi 

(Nadaljevanje na 6. strani) 

S KRAJEVNE KONFERENCE 
V STUDENICAH 

Krajevna konferenca je hotela 
obdelati na tem sestanku zaključ
ke občinske konference SZDL, 
vendar ji zaradi prenatrpanosti 
lastnih lokalnih problemov to ni 
uspelo. 

Ureditev cest in mostov je že 
dolgo časa aktualna tema v Stude-
nicah. Na sestanku so vprašali, za
kaj največji porabniki te ceste. kn\ 
je Gozdno gospodarstvo, ne f l ' -
spevajo k ureditvi cest. Tudi mosi. 
ki se je podrl po njihovi krivdi, 
so samo zasilno popravili, čeprav 
je potreben celotnega popravila, 
krajevna skupnost pa tega z bo-
rimi 100.000 starimi dinarji, koli
kor jih dobi letno, res ne more po
praviti. Komunalni sklad pa še 
tudi ne razpolaga s takimi sred
stvi, da bi se lotil take akcije v 
Studenicah. 

Pereče je tudi popravilo vodovo
da. Čeprav je vodovod napeljan v 
hiše. je neuporaben, ker ni vode. 
Tako so stanovalci zavrnili inka-
santa, ki je prišel pobirat vodarino 
in mu je niso hoteli plačati. Zato 
zahtevajo Studeničani, naj komu
nalni sklad popravi vodovod, to je 
bazen, če že pobira vodarino. 

Prebivalci Studenic se ne stri
njajo z ureditvijo katastrskih ob
čin, češ da je precej zemlje, ki 
spada v II. razred, vodijo pa jo po 
kvaliteti v I. kategoriji. 

Delo mladine v Studenicah je 
zadovoljivo. Ta je vodila akcijo za 
zbiranje pomoči za Vietnam, vedno 
lepo okrasijo volišča ipd. Manjka 
pa jim podpore starejših, to je 
družbenih delavcev pa tudi podpo
re prosvetnih delavcev. Po bese
dah ravnateljice šole tov. Zrimško-
ve je razumeti, da ravno šolski ka
der ni zainteresiran za delo z mla
dino, čeprav bi bila lahko to njiho
va dolžnost. 

Ob koncu sestanka so sklenili 
sklicati posvet vseh predstavnikov 
gospodarskih organizacij iz kraja, 
krajevne skupnosti in družbeno 
političnih organizacij. Tako bj vsi 
skupaj stopili v akcijo za ureditev 
razmer v Studenicah. 

^liLAN BABIC 
NAPREDEN KMETOVALEC 

Za Milana Babica, kmetoval
ca iz Mote pri Ljutomeru, ni 
potrebno dvakrat vprašati va-
ščanov, ker ga večina pozna po 
aktivnih razpravah na sejah 
občinske skupščine, občinske 
konference SZDL, zadružnega 
sveta in upravnega odbora KZ 
»Kmetovalec« Ljutomer, kra
jevne skupnosti, posebno pa po 
skrbnem in naprednem gospo
darjenju. 

Marsikdo nc more verjeti, da 
si je kmetovalec lahlio tako le
po in domiselno uredil svoj dom, 
ki ga na vrtu krasijo razno
vrstne rože, palme in okrasna 
drevesa. Večkrat tarnamo, da 
pogrešamo po naših vaseh rože 
na oknih, v vrtovih pred hiša
mi itd. Vse to pa lahko najde
mo pri Bahičevih. 

U S P E H I V sodobnem 
gospodarjenju 

Na področju kra jevne s k u p 
nosti Cven, ki zajema vasi Mo-
ter Cven, se kmetovalc i p re tež -
ter Cven, se kmeovacl i p re tež 
no ukvar ja jo z živinorejo. Milan 
Babic sodeluje v pi tanju živine 
z zadrugo že deset let, Zadruga 
mu da v pi tanje teleta od 80 do 

Milan Babic 

100 kg. Ko živino spita, jo p r o 
da zadrugi , ki pri odkupu ob 
računava težo teleta pred p i 
tan jem v kooperaciji , s čemer 
pa kmetovalci niso popolnoma 
zadovoljni, ker je lahko razl ika 
v prodajni ceni tudi do 12 tisoč 
s tar ih dinarjev. Vsekakor pa 
obstajajo dobri kooperacijski od
nosi z zadrugo (KZ »Kmetova-
lec'<), ker lahko kmetovalec n a 
bavi tele, za katerega nima d e 
narn ih sredstev. 

Še o lastni proizvodnj i 
Skupno ima 7 ha kmet i j sk ih 

površin. Kl jub t emu da to pod
ročje ni sadjarsko, je obnovil 
več na:^odov sadovnjakov v s ta 
rosti osem let. Zaradi tega 
škropi kot na področjih, kjer 
so pogoji za razvoj sadjars tva . 
S pogostnim prav i ln im š k r o p 
ljenjem vse sadne bolezni že v 
osnovi zatre. Za opraševanje 
ajde, sadja idr. ima deset če
beljih družin. Vzdrževanje če
bel se samo kot tako ne izpla
ča, venda r je opraševanje cve
tov kmet i jskih ku l tu r velikega 
pomena za uspešen razvoj p lo 
dov 

Kooperacija in problemi 
v zadrugah 

Milan Babic je odbornik ob
činske skupščine Ljutomer, 
član občinske konference, član 

sveta k ra jevne skupnost i , član 
UO in zadružnega sveta KZ 
»Kmetovalec« Ljutomer . 

Kot član najvišj ih samouprav 
nih organov zadruge ima po
membne naloge. »Vsekakor je 
pomembno, da se pričnejo p ro 
blemi v kmet i jski proizvodnji 
kompleksno reševat i . Nisem 
proti združevanju kmeti jskih 
organizacij , saj bi po mojem 
mnenju mora le obstajat i k m e 
tijske organizacije še v boljši 
obliki, da bi nudi le kmetu več 
s t rokovne in f inančne pomoči, 
da bi vse probleme, ki so danes 
v kooperacijski proizvodnji , po
stopoma odpravi l i itd. Koopera
cija, če bi prišlo do spajanja 
kmet i jskih organizaci j , bi m o 
rala biti popolnoma zase. Sicer, 
odkri to povedano, težko nam je. 
če pogledamo nekaj let nazaj — 
na začetek us tanavl jan ja k m e 
ti jskih zadrug. Bil sem med pr 
vimi pobudniki za us tanovi tev 
kmet i j ske zadruge (KZ »Kmeto
valec« Ljutomer) . T a k r a t nam 
je s težavo uspelo spravi t i or
ganizacijo na noge. Želel bi, da 
zadrug oziroma zadružniš tva ne 
bi odpravi l i z združevanjem 
kineti jskih organizaci j , ampak 
da bi nova organizacijska obli
ka kmetu nudila še več. P r i 
stop k t akšnemu načinu zdru
ževanja pa bi bil koris ten itd.« 

Kooperacij{i 
v »»KZ Kmetovalec« 

Ljutomer 
O p roblemih v KZ »Kmeto

valec« L ju tomer je bilo v Ted
niku v več č lankih podrobneje 
obravnavano , kjer sem opisal 
predvsem prob leme v lastni 
proizvodnji zadruge. Da bi se 
seznanili s kooperaci jsko p r o 
izvodnjo zadruge, sem se o tem 
vprašanju pogovarjal z Mila
nom Babičem. 

Odnosi zadruge do kooperan
tov so koris tni in pravi lni . Ce 
je kooperant v denarn ih teža
vah, dobi predplači lo za pi tanje 
živine, ki jo ima v kooperaciji , 
ka r je zelo pozitivno (pomanj 
kanje f inančnih sredstev zadru
ge). 

Po t rebno je upoštevat i , da 
živi 50 "/o zadružnih kooperan
tov na hr ibovi tem predelu, da 
kooperira zadruga z mal im 
kmetom, ki goji samo eno glavo 
živine, in kooper i ra s 300 kg 
umetn ih gnojil, ki jih tudi po 
tr i leta nazaj ni plačal itd. Ko 
je povrni l s troške, m u niso za
računal i obresti . Takih malih 
kmetov je na tem področju ze
lo veliko. Te ugotovi tve so zelo 
pozitivne pri ocenjevanju k o -
operacijskih odnosov KZ »Kme
tovalec« Lju tomer . 

Posojila za nabavo 
drobne kmetijske 

mehanizacije 
K m e t se čuti zelo zapostav

ljenega, ker ne more dobiti po-
trebrrih investicijskih sredstev 
za nabavo kmet i j ske mehan i 
zacije. Zato je tudi eden od 
osnovnih problemov pri p r iva t 
nem sektorju nezadostna m e 
hanizacija, ki je nujno po t reb
na, če hočemo obravnava t i za
sebno kmet i j s tvo kot sodobno 
z vedno večjim us tvar janjem. 

25 let Zveze pionirjev 
Letos poteka 2.5 let. odkar je bila 

na kongresu USAOJ v Bihaču 27. 
decembra 1942 ustaiiovl.iena ZVEZA 
PIONIRJEV JUGOSLAVIJE. 

Takratna naloga te otroške orga
nizacije je bila združitev mladih sil 
v boju za osvobodUev dežele. Pri
padnike tega otroškega gibanja je 
prevzela patriotlCna zavest, delav
nost, borbenost in tovarištvo. Na 
teh tradicijah deluje pionirska or
ganizacija še danes. Razvija pose
ben stil dela med otroki ter jih 
spodbuja k vsestranski aktivnosti. 
Združuje vse otroke od sedmega do 
štirinajstega leta starosti. Organi
zacijsko je vključena v program 
osnovne šole ter je postala pomem
ben vzgojni dejavnik 

Praznovanje 25-letnice Zveze pio
nirjev se časovno ujema s proslavo 
ustanovitve slovenskih brigad, v 
ptujski občini pa se bodo pionirji 
spominjali ustanovitve Slovenjego-
riSke čete. 

Občinska zveza društev prijateljev 
mladine je imenovala 1.5-članski pri
pravljalni odbor, ki pa sestavlja.io 
predstavniki družbenih organizacij 
ter člani predsedstva Zveze prijate
ljev mladine. Imenovani sta še ko
misiji za izdajo zbornika in podeli
tev priznanj. 

Program je razdeljen na naslednja 
področja: 

<9 prenašanje tradicij N O B na mla
di rod; 

O spoznavajmo pionirsko organi
zacijo; 

# sodelovanje pionirskih odredov 
v domovini; 

• tekmovanja in razpisi društev 
in organizacij; 

9 sklepne prireditve na šolah in 
v Ptuju. 

S področja prenašanja tradicij na 
mladi rod bodo borci skupaj s pio
nirji organizirali K U R I R C K O V O 
P O S T O , V juniju 1 9 6 8 pa bo v Most-
ju. kjer je preminila Slovenjegori-
ška četa, partizanski miting. Pio
nirji bodo zbirali spomine in živ
ljenjepise borcev v svojem kraju 
ter jih zapisovali v odredne kro
nike. 

29. SEPTEMBER JE DAN P I O 
NIRJEV, ki ga pionirji praznujejo 
že šestič. Ta otroški praznik pomeni 
učencem osnovnih šol začetek no
vega šolskega leta. Letos mu da;e 
praznovanje 2."i. obletnice Zveze 
pionirjev še posebno slovesen pou
darek. Na odrednih konferencah bo
do pionirji sprejeli delovni načrt, 
ki bo sestavni del prizadevanj vzgoj
nega kolektiva ter odraz želja in 
pričakovanj učencev. 

Vsak odred mora imeti svoj pro
gram. Mnogi bodo nadaljevali delo 
v krožkih, iskali liodo nove spod
bude za konec JUGOSLOV.ANSKIH 
PIONIRSKIH IGER »KDO VEC VE. 
KDO BOLJE Z.N.A«. pripravljali se 
Sorto ra /na športna in ostala 
'«>kn-ir,\ q n i a . prebiral) bodo kniise 
za pridobitev INGOLICEVE BRAL

NE ZNAČKE, proslavili bodo spo
minske dneve in se odločno zavzeli 
za boljši učni uspeh. Vsak pionir 
bi moral čutiti dolžnost in odgo
vornost do vzgojiteljev, staršev in 
družbe, ki mu omogočajo znanje in 
razvedrilo ter skrbijo za njegov 
vsestranski razvoj. 

Pravočasno in korajžno se bo 
treba lotiti nalog. Vzgojitelji, starši 
in družbene organizacije naj bi 
konkretno pomagali mladim pri 
uresničitvi programa. Kar poglej
mo, kaj čaka pionirje v šolskem 
letu: 

Ko bodo sestavili odredni pro
gram, ga sprejeli na odrednih kon
ferencah 29. septembra, se bodo za
čeli pripravljati na sprejem cici
banov v Zvezo pionirjev. Ti spreje
mi bodo okrog 29. novembra. V teh 
dneh bodo v Ptuju zasedanje občin
ske pionirske skupščine z razvitjem 
prapora, osrednja proslava obletni
ce Zveze pionirjev ter sprejem pio
nirjev in vzgojiteljev pri predstav
nikih družbenih or.s;anizacij in ob
činske skupščine. Na tej proslavi 
bodo porazdeljene zlate značke In 
priznanja zaslužnim prosvetnim in 
družbenim delavcem. Na dan JL.\ 
bodo podeljene nagrade pionirjem 
za najboljše spise: Moj kraj in par
tizani, Kaj pomeni spomenik v mo
jem kraju. Ob novoletni jelki bodo 
pionirji preživeli najlepše vesele 
trenutke in že se bodo pripravljali 
na polletne počitnice. Ce bodo imeli 
lepe učne uspehe, bodo počitnice 
preživeli v sankanju in smučanju. 
Na slovenski kulturni praznik — 
8 . februar — bodo prejeli bralne 
značke, na šolah pa imeli vrsto pro
slav, v Ptuju pa bodo mladi lite-
ratl čitali svoje spise pred sloven
skimi književniki. V maju bodo 
športna tekmovanja In sprejem pio
nirjev v Zvezo mladine. Radio Ptuj 
ie povabil pionirie in odrede obČln 
Ptuj in Ormo? na tekmovanje K.A-
KO SE PTVJ PRIPRAVLJA NA 
1900-LETNICO OBSTOJ.A. Lokalni 
list TFDNIK vabi pionirje in mla
dino, da s svojimi prispevki sode
luje v rubriki NAft.V PIS.M.A. gasil
ci bodo vključili v svoje vrste več 
pionirjev, avto-moto društva bodo 
sodelovala pri ustanavljanju pro
metnih družin, podmladkarji Rdeče
ga križa bodo nadaljevali s humano 
akcijo SPOŠTUJMO ST.\RI- LJUDI 
in POMAGAJMO OTROKOM V 
ROJU ZA SVOBODO. Zveza prija
teljev mladine bo podelila najbolj
šim športnim ekipam, odredoi^ in 
najboljšemu pevskemu zboru spo
minske pokale »25 LET ZVEZE PIO
NIRJEV«. Ptujski pionirji so dali 
pobudo PIONIRSKEMU LISTU, ki 
naj bi spodbudil pionirje sirom po 
Sloveniji k spoznavanju zgodovine 
najstarejših mest Slovenije. V okvi
ru nrosla^ p IPftO-letnice nhstnia Ptuja 
'ii l i h V o obrp\np^3LI rpie Ptuj 

'• r ' m s V i ' lohi , Sln^n^^iVp n - ^ d b " 
Ptuju, Ptuj v srednjem veku, Zgo

dovina gradu. Kaj razkrivajo arheo. 
loške zbirke v muzeju, Ptujske zna
menitosti, Ptuj v literaturi, Ptuj v 
boju za osvoboditev. 

Pionirji z najboljšimi prispevki 
bodo sodelovali na svečani proslavi 
v Ptuju. Pripravljalni odbor za 
proslavo Zveze pionirjev bo izdal 
ZBORNIK, ki bo vseboval prispev
ke mladincev-udeležencev NOB, 
graditelji v dobi obnove naj bi opi
sali življenje mladinskih brigad, 
prosvetni in družbeni delavci bodo 
opisali spomine in vtise o delu s 
pionirji in mladino, sedanji mladin
ci in pionirji pa naj bi pisali o 
sedanjem delu. 

Z dobro voljo in skupnimi močmi 
bomo uresničili velike plemenite 
cilje pri vzgoji mladih ljudi. 

A Z 

Novo šolsko' leto se mi je srečno 
začelo. Zelo rada berem knjige in 
se veselim pa srabrno bralno snač-
ko, 

TEKMUJMO ZA BR.\LNO ZNAČ
KO! 

Šolarju, ki nič kaj rad se ne uCl, 
tudi branje knjig smrdi, 
a SuhadolCan, naš pisatelj, 
vseh otrok je res prijatelj, 
ker se je spomnil 
in pokazal 
nam pravo bralno tekmo to. 

Ml ptujski šolarji tekmujemo 
za bralno značko Ingoličevo. 
Ce hočemo jo dobiti, 
šest knjig moramo prebrati 
pa tri pesmice na pamet znati. 

OJ, predraga značka ti, 
si nagrada, ki jo s trudom Ubko 

vsak dobi: 
Učencu si v ponos, 
dvigaš v njem zanos. 

Zato naš pisatelj drugi, 
SuhadolCan, bvala ti, 
ker pogodil bralno tekmo d ! 

Veda Stanič 
• "-azre-i os;novr'f> ^oie 
Toneta Znldarlča, Ptuj 

Draga Neda! 
Gotovo si že mislila, d« je tvoia 

p«smic8 umrU in s. žalostno zamah
nila z roko P a ni tatso. Glej ^o, 
kako je v N A S m PISMIH zagledala 
bel; dan! 

S knjigami si pa le ostani neraz-
družna priiateliica: Prežlhov Vo-
ranc oe imel v mislih tudi tebe. 
Neda. ko .le zapisal. 

>Kako srečen je danaSnJi rod. ki 
mu ponujajo knjige od vseh stra
ni . .« 

Ogla.si se še in novo pesmico na
piši! Dtupače bom pa tvojega pi
semca tud: vesela. 

Pozdravljam te! 
Alenka 

VSE.M BRALCEM NASIH PISEM! 
Saj mi ne zamerite, če je danes 

samo eno pismo prišlo na vrsto. 
Pesmica Ima pač kitice m med 
njimi mora biti nekaj praznega pro. 
štora. Nikakor je ne smemo stis
niti. 

Ko mi boste kaj pisali, napišite 
kot pismo; V s a j začetek ali uvod 
naj bo kot v pismu, v jedru opi
šite tisto, kar hočete povedati, ZA 
konec pa kake vaše želje in pozdra
ve. Kajne, saj se razumemo in v*, 
mo. da NASA PISMA niso šolski 
spisi in s e jih ne drž' n n ' i p n a šol
ska smula. Ojunačitc se ' -•'•'t": 

ALENKA 



VZGOJNA VPRAŠANJA 

Mladina na krivih ooteh 
Ti.soce in tisoče zgodb piše 

življenje. IVlnoge od njih so 
pre tkane z rožnatim sojem sre
če, mnoge, p remnoge pa s s ivi
no gorja in nesreče, in črni 
niadeži zla so v njih. 

Vse zgodbe O mladini , ki je 
na krivih potih so žalostne. To
da govoriti hočemo o njih, O P K ) -
zarjati želimo nanje , iskati že
limo vzroke za mladinsko p re -
stopništvo, spoznati posledice, 
iskati možnosti in načine, da vr 
nem'i mladino na pravo PK>t. 

P r avzap rav želimo še več: 
želimo, da bi bilo žalositnih 
zgodb vedno m a n j ! Tu pa mo
ramo .sjodelovati vsi! Boste tudi 
vi prispevali svoj delež? Kako? 
Ko boste razmišl jal i O tem, se 
vam bodo u t rn i l e same od sebe 
p rave misli. 
Tako se je začelo 

Vsaka zgodba ima svoj zače
tek. 

Začetek ene izmed mnogih 
zgodb je bil tak: 

Ko razvezi sta ostala o t roka 
njej . Zaposlila se je, vse svoje 
razočaranje v zakonu pa je p re-
kovala v ljub»zen do otrok. 

Nalagala si je vedno več b r e 
men, da je lahko zadostila že
lje svojih otrok. »Mama, daj 
denar!« sta pr iha ja la o t roka k 
n je j : zdaj za k ruh , zdaj za kn j i 
ge in zvezke, zdaj za kaj d r u 
gega. Dajala je , bi la je vesela, 
da je lahko daja la in sčasoma 
ni n i t i več vpraševa la , č e m u bo 
o t rokoma denar . Otroka sta se 
ji smilila, k e r s ta bi la čez d a n 
t ako sama sebi prepuščena, da
jala je, k e r je bila p repr ičana , 
da bo t a k o vsaj de lno od t eh t a 
la i-zgiubljeno očetovo l jubezen. 
P a tudi sebičnost j e kan i l a svoj 
del v to de jan je ; saj ni h o t e 
la, d a bi ji kdorkol i , še n a j 
m a n j pa oče njenih otrok oči
tal, d a nesikrbi dovolj za otroika. 

Dan n a dan je tako bojeva
la boj m e d l jubeznijo, odgo
vornost jo in sebičnostjo. 

Ot roka s ta doraščala . p o t r e 
be pa tudi želje so ras le z nji
ma. 

Deklica se j e razvi la v dekle , 
n jene želje pa so se RA2RVILE v 
zah teve . 

Mat i je da ja la in dajala , t e r 
se v e d n o bolj spreminja la v a v 
tomat , ki da je in zanj ni pKJvra-
čila v hvaležnost i in l jubezni . 
Os t re in t r d e besede so bičale 

mater , če ni mogla zadovolje
vati vseh želja svojih dveh 
otrok. 

Uboga mat i ! 
Ubogo dekle-
Ubogi fant! 
Mati nemočno razmišl ja: De

kle je izgubljen metul j , ki raz
daja svojo mladost p raznemu 
življenju in ne vprašuje , kaj bo 
ju t r i . F a n t se ne zna odreči n i 
čemur in že ga je zaneslo na 
kr iva pota. 

K a k o se je že naša zgodba 
začela?! P r a v z a p r a v se je za^če-
la ob razvezi, ko si je mati na lo 
žila prevel iko mero l jubezni in 
popustl j ivosti . Ni vedela, da je 
prevel ika l jubezen in popust l j i 
vost lahko vzrok, ki žene m l a 
dega človeka na k r iva pota. 

Tako in tudi drugače se za
čenjajo števi lne zgodbe o mla
dih l judeh, ki se zna.jdejo na 
kr iv ih potih. 

Zgodbo o Tonki smo že sl i
šali. To je zgodba o dekletcu, 
ki je tekalo z bosimi, pomodre 
limi nožicami skozi zimski dan 
in je dom ni pogrešal . To je 
zgodba o dekletcu, ki ji je dom 
naložil, še majhni in drobceni , 
vso sk rb za mlajše b ra tce . To 
je zgodba o dekletcu, ki je bilo 
kr ivo za vse, k a r je bilo doma 
narobe , o dekletcu, ki je vz r a -
slo brez l jubezni in sta jo vzga
jal i palica in k le tev. Iz malega 
p r ikupnega dekle tca se je raz
vilo nemirno , begajioče dekle, 
ki je v iskanju tople l jubezni 
zašlo v nep r imerno , neodgovor
no družbo. »Otožujem dom!« so 
bile besede, ki j ih je izrekla, 
ko je pred sodniki razgrni la 
žalostno sliko zgrešene domače 
vzgoje, vzgoje brez l jubezni. 

Se zavedajo Tonkini starši , 
da je poman jkan je l jubezni pr i 
vzgoji tud i vzrok, k i l ahko k a 
sneje pot isne mladega človeka 
na k r iva po ta? ! Tonkin i s ta rš i?! 
Vsem s ta ršem in vzgojitel jem 
naj bi bilo to jasno. 
»Zakaj me očka in mama ne 
marata?« 

Bc to vajino opravičilo, če 
bosta rek la : Rodil si se prot i 
naj ini volji. Nisi bil zaželjen, 
pa si prišel. — Ni bilo nujno, da 
se je o t rok rodil . Ni bilo nujno, 
d a ie bil otrok spočet. Sodobna 
sreds tva za ure jevanje porodov 
dovol.jujejo vsakomur , da se r o 
dijo otroci, če so in k a d a r so 

zaželjeni. Ni kr ivda otrok, 6e se 
rodijo nezaželjeni. 

In vidva? Razočarana sta, ke r 
sta si želela sina, pa se je r o 
dila deklica. Vs.ak dan bolj ne 
tita občutek manjvrednos t i v 
deklici . J o hočeta onesreči t i za 
vse življenje?! Pa saj sta dovolj 
zrela človeka, da končno pre lo
mita svoje razočaranje in vzl ju
bita svojo deklico, saj je vendar 
t ako p r ikupna . 

Zakaj je F r a n c k a tako zlob
no dekle , zlobno, opravlj ivo, 
škodoželjno? M a r nisi ti, mat i , 
ubila vse lepo v njej , ko si ji 
dan na dan očitala njeno pri
rojeno telesno naipako in v jezi 
neš te tokra t ponavl ja la : Bog že 
ve, zakaj te je zaznamoval! 
F r a n c k a je bis t ra in bi se k jub 
telesni napaki dobro uvel javi la 
v življenju. Tako pa se vsi b o 
jijo n jene zlobe, opravlj ivost i in 
škodoželjnosti . Se zavedaš, m a 
ti, ka j si s tori la?! Tudi z 
zlobnostjo l ahko ubi ješ č love
ka . Uboj pa je zločin. 2 e res , da 
sodišča ne registr i rajo takih 
»uboj^ev«. 

Zakaj m a m a in očka n imata 
K a r l e k a rada? Zato, ke r je 
»grd« otrok, Jože in Mar jan pa 
»lepa« otroka. Kaj ni t ako r a z 
l ikovanje ne samo neumno , am
pak že k a r zločinsko?! Ka j bo 
iz Kar lek^ . če se starši n e bodo 
čimprej spametoval i? 

»Zakaj me očka in m a m a ne 
mara ta?« To vprašan je otrok 
je obenem obsodba s taršev . To 
vprašan je otrok pa bi Se lahko 
tudi nanaša lo na d ruge ljudd, 
na tiste, ki kakorkol i r avna jo z 
njim. Si želimo tak ih vp rašan j , 
takih obsodb?! M. F . 

Iz l ju tomerske zgodov ine 
VIII . 

Les. ki so ga uporabljali na 
morišču za vešala. grmade itd., 
je moralo dajati deželno sodiSče. 
Zanimivo pa je, da so morali te
sarje, ki so sestavljali vešala in 
oder. plačevati ljutomerski tkal
ci. (Zapis deželnega arhiva z dne 
21. avgusta 1678). 

Na svojo sodno pravico se je 
magistrat stalno skliceval in za
hteval, da so opravljali sodna 
opravila po starem običaju. 
Umorjene zločince so morali pre
peljati na morišče, jih sežgali in 
na istem mestu pokopati pepel, 
Ce pa je sodišče take osebe na 
tihem pokopalo, se je magistrat 
celo pritožil pri deželni vladi, ker 
so zločince pokopali brez njiho
vega »pozdrava« (ohne unsere 
Begriissung). 

Ko so na trškem morišču ubili 
kakega obsojenca, je magistrat 
vselej priredil »veliko pojedino«, 
kot je bila navada pri deželskih 
sodiščih. 

Te pojedine so bile velikega 
»formata«, saj so vsi — sodnik s 
svojim.i prisedniki in uradniki, 
župan in svetovalci šli v vinje
nem stanju domov. Ta običaj go
vori, da je nekdaj imel trg Lju
tomer krvno sodstvo ter spomi
nja na stare ljudske sodne zbore. 

Kdaj je Ljutomer izgubil to 
pravico oziroma oblast, je težko 
ugotoviti, ker ni nobenih podat
kov. Ob koncu 16. stoletja lahko 
trdimo, da Ljutomer zagotovo ni 
imel več krvnega sodišča. Morda 
so to sodno oblast izgubili med 
leti 1533 do 1.590, ko so izgubili 
tudi neodvisnost od graščine. 
Morda so jih gra.Sčaki prisilili 
žrtvovati svojo samostojnost in so 
s tem izgubili tudi sodno oblast 
ali pa se jim je najprei odvrela 
deželskoRodna oblast, potem pa so 
nrišli tudi v odvisnost od gra -
ščakov. 

Verjetnejše je zadnje p r e d v i d e 
vanje, ker 6. člen zakonika Karla 
II. iz leta 1574 dolOČa, da gradovi, 
mesta in trgi morajo dokazati 

pravico do krvo«odhe oblatti. Ti
sti, ki tega ni.so dokazali, so iz
gubili deželsko sodišče Verjetno 
tudi Ljutomer tega*ni mogel do
kazati ter je zato izgubil krvno 
sodišče m tako prišel v odvis
nost od graščakov. V tem času 
so graščaki znatno omejili sodno 
oblast ljutomerskega magistrata, 
saj Je bil magistrat prva sodna 
instanca, druga pa graščina. 

Ko je kdo umrl, je magistrat 
popisal in precenil vso njegovo 
zapuščino, premičnino in nepre
mično imetje. Premičnine so ob 
inventuri zaprli in zapečatili. 
Nato so določili pristojbine (pro
metni davek), ki jih je bilo treba 
plačevati že od starih ča.sov, če 
se Je imetje podedovalo. 

Pri izročitvi imovine doraslim 
dedičem je bilo včasih mnogo 
prepirov In tožb. Magistrat jc 
nadalje skrbel, da se imetje ozi
roma oporoka izvrši s plačanjem 
morebitnih dolgov, da se upniki 
zavarujejo na posestvih. 

Magistrat je razsojal tudi o 
pretepih (tudi s krvavimi rana
mi), ki so drugod spadali pod 
oblast deželnega sodišča. Prete
pi so bili že od nekdaj vsakdanja 
stvar v Ljutomeru. Zgodovinarji 
pripisujejo pretepe deloma tak
ratni nizki stopnji ljudske izo
brazbe, še bolj pa vplivu alkoho
la slovitega ljutomerčana, ker so 
se ob praznikih, ko so tržani po
pivali, dogajali največji pretepi 
in izgredi. Eden največjih prete
pov v ljutomerski zgodovini je 
bil leta 1716, v katerega sta bila 
vmešana tudi trška četrtnika 
Seitl in Skrianec. Pretep pa je 
razsojalo celo deželno sodifče 
šele leta 1718. Seitl, ki je sam 
povzročil pretep, je kmalu zatem 
postal stražnik in je moral leta 
1721 plačati 10 tolarjev kazni, ker 
je pretepel dva tržana. Leta 1726 
so se pritožili tržani, da je zaradi 
Seitla ob praznikih vsako leto v 
Ljutomeru pretep. Sele tedaj ga 
je magistrat »razrešil« ter na 
njegovo mesto izvolil za stražni
ka zdravnika Kolenca. 

Rakodeiske zadruge 
v Ljutomeru 

Rokodelstvo (obrt) je bilo v 
starih časih v Ljutomeru zelc 
razvito in malokdo je laiiko po
stal tržan, če ni bil rokodeiec, 
Tržani so sicer imeli posestva, 
hkrati pa so bili obrtniki. Ti so 
se kakor drugod združevali v ro
kodelske zadruge, da so združeni 
lažje zastopali svoje pravice. 

Zadruga ali ceh (Zunft, Innung, 
Zeche, Gilde) je bila z držav
nim dovoljenjem obstoječa z\'eza 
za opravljanje obrtne dejavnosti 
določenih oseb; pazila je, da so 
določeno rokodelstvo izvajali po 
pravilih in pod nazorslvom iz
voljenega načelnika. 

Zadruge so bile sestavljene iz 
mojstrov, pomočnikov in učen
cev. Razločevali so '-tudi enotne 
in zedinjene zadruge. Prve so 
združevale rokodelce določene vr
ste, druge pa so združevale ro
kodelce več vrst. Navadni roko
delci (čevljarji, tkalci, sodarji. 
kovači itd.) so imeli v vsakem 
mestu večkrat tudi v trgu svojo 
zadrugo. Ranocalniki in »padar-
ji« pa so se prištevali med ime-
nitnejše rokodelce in so imeli na 
Štajerskem svojo zadrugo le v 
Gradcu. 

Kakor vsa rokodelstva na Šta
jerskem, so bila tudi ljutomer
ska najprej združena z glavnimi 
zadrugami v Gradcu. 

Najstarejše poročilo o rokodel
ski zadrugi na Štajerskem je li
stina, s katero je mestno starešin
stvo v Gradcu leta 1293 potrdilo 
stare pravice graškim sedlarjem 
(tapetnikom). V tej listini so že 
zajete glavne točke poznejših 
pravil rokodelskih zadrug. Slo
venija pa je bila v srednjem veku 
pretežno kmejijska pokrajina in 
tako rokodelstvo po mestih in tr
gih ni imelo takega pomena, ka
kor v nekaterih drugih deželah 
in na Dunaju. 

Zanimivo je omeniti, kako si 
je npr. iskal novi pomočnik za
poslitev v Ljutomeru. Najprej še 
je moral oglasiti pri očetu, ki 
je takoj poslal po najmlajšega 
mojstra. Ta je moral voditi tu
jega pomočnika k vsem mojstrom 
in iskati zanj zaposlitev. Najprej 
ga je peljal k starejšemu mojstru, 
če ga ta ni mogel sprejeti, pa ga 
je peljal k mojstru, ki je bil že 
dalje časa brez pomočnika Ce 
ga tudi ta ni mogel sprejeti, ga 
je peljal k drugim mojstrom ozi
raje se na njihovo starost. 

V Ljutomeru in okolici je bilo 
veliko takih, ki so opravljali ro
kodelska dela. ne da bi bili za
družniki, bodisi da jih zadruga 
ni hotela sprejeti ali sami ni^o 
hoteli postati njeni člani, ker je 
zadružništvo vsem članom nala
galo veliko problemov 

Mojster vajencev ni mogel 
sprejemati v uk, kot bi to sam 
želel. Sodarski in lončarski moj
ster je lahko imel po enega va
jenca: ko se je ta izučil, je smel 
sprejeti drugega. Pri sprejemu in 1 
odpustu sta plačala mojster in 
vajenec po 1 tolar v zadružn.-
blagajno. 

Kasneje so si rokodelci tudi po 
drugih mestih ustano\'ili roko
delske zadruge; ljutomerski ro
kodelci so večinoma bili pr idru
ženi radgon.^kim zadnagam. Sele 
v začetku 17 stoletja so dobila 
nekatera bolj razširjena rokodel
stva dovoljenje, da so lahko tudi 
v Ljutomeru ustanovila podza-
druge (Viertellode). Take so dol
go časa imeli lončarji kovači 
scdarji. čevljarji, tkalci itd 

(Se nadaljuie) 

N A Š A N O V A N J T S R I K G 

Mnogi naši bralci, posebno 
bralko, se bodo razveselile, ko 
hodo videle, da se ie tudi v »Te
dniku« pojavil modni koriček. V 
tem kotičku bomo seznanjali 
naše b ra lke oziroma bralce s t e 
kočimi modnimi novostmi pri 
nas in v svetu. Mars ikdo si bo 
mogoče le našel svoj model, na
svet in svo.io barvo. Dandanes 
pr i vses t ranskem telmičnem na
predku, v dohi elektrifikacije in 
mehanizacije tudi ne smemo po
zabiti na svoja oblačila! Tekma 
za motorizacijo sicer zasenčuje 
oblačenje, venda r kl.nib temi; 
še vedno drži pregovor: Obleka 
dela č loveka ' 

V ko-t.ičku bomo priobčevali 
slike, modele in opise, iz kate
rih bodo naše bra lke črpale ide«-
.je, da si bodo lahko sarro ^"5-'1F 
ali pa Izbrale sebi p r imeren mo
del v trgovini Vsakemu ne pri
staja vsaka barva in vsak kroj 
V pisanem svetu vzorcev in 
ba.rv mora.mo na.]ti pravo barvc 
in model Oh, kako različen je 
izgled človeka, ki nosi pr imerno 
ali nepr imerno barvo svoie ob
leke Posebno pri ženskah .le 
važno, da se barva obleke pri
lagaja l a s e m barvi oči in barvi 
kože. Nežni spol je vedno rad 
mlad , k l jub t emu da rojstni da
t u m kaže drugače vse to pa la
hko skrijemo: s p ravo barvo in 
krojem obleke. 

St rokovnjaki »DeltP" Pt.ui ^o-
do poskušali v kotičku sveto
vati , pr ikazovat i in seznan.iaai 
bra lce i vsern' novostmi v sve
tu mode 

Mc^l-iHprt « a m t i d a 
glavni direktor »Delte« 

STANKO PAHIC: 

Z pradavnine ormoškega kraja 
Nekako v t is tem času, ob koncu 
3. tisočletja pred n. št., so se ti 
neolitski l judje tudi naselili tod 
in t ako poznamo celo nekaj n j i 
hovih bivališč, ki pa še niso 
raziskana. Ob Dravi so bila na 
nj ivah za Hardekom, na r a v 

nini ob železnici pri Mihovcih, 
v višjih legah pa pod Pavlov-
skim vrhom ter pri Veliki Ne
delji. Bilo jih je seveda še več, 
a kaj ko ljudje »stare črepinje« 
pogosto zavržejo, ko so jih kje 
izkopali, in te potem ne najdejo 
poti do muzeja! Zato iz tega 
časa v ormoški okolici, a tudi 
drugod po Sloveniji, še ne po
znamo niti enega tlorisa neoli t-
ske koče, kaj šele celega zasel
ka. Dokler tega ne bo, so k a m 
ni te sekire še vedno glavni kaži
pot k prvim kmečkim vasicam 
v naših kraj ih. Nastajale so 
sredi neizmernih gozdov, n a j 
raje na varn ih suhih tleh, a ne 
predaleč od pi tne vode, saj t a 
k r a t še niso kopali s tudencev. 
Na požgartih gozdnih površ inah 
so si l judje ustvar ja l i p rve nj i 
vice, gojili so tisto živino, ki jo 
imamo še dandanes , ter so si 
tu in t am pomagali še z lovom. 

Čeprav torej ni še skoraj nič 
raziskanega, nam že kamni t e 
sekire dovolj jasno pr ipoveduje
jo, da je bil ormoški kra j V 
mlajši kameni dobi že močno 
obljuden. Današnje mesto samo 
— rob visoke terase nad r a v n i 
no z Dravo — pa najbrž še ne, 
ali pa vsaj ne poznamo najdb iz 
tistega časa. Tako je večinoma 
gozdna pokraj ina s samotnimi 
vasicami dočakala brona.^ito do 
bo (2000—1000 pred n. št.). To 
je bil čas, ko so ljudje odkril i 
v rednos t rud, j ih pričeli taliti 
v kovine, te pa v posebnih gli
nast ih ali kamni t ih kalupih 
vl ivat i v uporabne izdelke: b r o 
nas te sekire, konice za kopja in 
sulice, nože, bodala, meče, srpe 
in za žene seveda različni n a 
kit — ovratnice, zapestnice, p r 
s tane in sponke. To delo pa so 
lahko opravljal i le tam, kjer 
je bilo dovolj rud na voljo, npr 
na Madžarskem, odkoder so po

tem posebni potujoči trgovci 
raznašal i te izdelke daleč n a 
okoli in j ih zamenjaval i za ž i 
vež in oblačila. P r i t em so ce
sto zašli tudi v težave in n e v a r 
nosti, ko je veljalo svojo robo 
skriti , in zakopali so jo n a v a d 

no ka r v zemljo. Tam, kjer je 
niso več našli , pr ihajajo še d a 
nes na dan take zakladne najd
be bronast ih predmetov, ki tudi 
v Sloveniji niso posebno redke, 
najbližji iz Pušencev in G r a b 
pri Središču pa hran i ta novo
meški in graški muzej . 

Drugače je bronasta doba v 
naših kraj ih prav skr ivnostna, 
ker je skoraj brez najdb. N a j 
brž ne bomo mogli nikoli do
gnati, ali so se prvi poljedelci 
mlajše k a m e n e dobe preselili 
kam d rugam ali pa jih je kdo 
pregnal , zakaj v poznejšem ča
su o njih ni več sledu. Res so 
ka .nni to orodje uporabl ja l i še 
dolgo, saj je bilo cenejše od b r o 

nastega in so ga lahko izdelali 
doma; zato je ta ali ona k a m 
nita sekira lahko še iz mlajšega 
časa. Pač pa je zanesljivo iz 
bronas te dobe tisti meč, ki so ga 
pred leti odkril i na ormoškem 
Odpadu, ne da bi mogli poizve-
deti, kje je bil najden. J e p rav 
znamertit, saj je eden izm^ed n a j -
stareiših mečev v Jugoslavi j i 
Vernda r n a m o življenju t istega 

časa pove man j kot na jdbe č r e -
pinj iz b ronas te dobe na griču 
S t rmcu pr i Str jancih, kjer je 
bila za globokim j a r k o m in v a r 
nim nasipom skr i ta sk romna 
naselbina iz tistega časa. Nihče 
je še ni raziskoval , čeprav je 
v r h tega najs tarejšega gradišča 
pri nas tako razkopan, da m u 
domači ljudje pravi jo k a r »div
je grede«. 

II 
Okrog leta 1000 pred n. št. so 

kraji okrog Ormoža — in tokra t 
tudi mes tno območje samo — 
spet oživeli. Nova l judstva so 
prišla ob Dravi proti zahodu ter 
si na p r imern ih legah us tvar i la 
nova bivališča. Med Pohorjem 
in Kozjakom jim je ozka so
teska Drave zaprla pot, zato so 
ostali rajši na r avn inah ter so 
si tudi na razgledni legi nad 
Dravo v Ormožu zgradili vel i 
ko naselje. Bilo je verjetno kaj 
imeni tnega videza, čeprav zgra
jeno še iz lesa, zakaj hiše so 
stale v vrs tah, med njimi so 
bile ponekod »t lakovane ulice«, 
torej že skoraj mestnega v ide
za. Na mnogih ognjiščih je t i 
stih tristo let njenega t rajanja 
gorel ogenj in tu in tam so do 
danes obtičale v zemlji posode, 
v kater ih so hrani l i živila in 
vodo, ob pogrebih pa so jih 
uporabljal i za krs te sežganih 
mrtvecev Na koncu pa je po
žar le vse razdejal in t rava je 
prerasla pogorišča, prst se je 
debelila nad njimi ter nazadnje 
zakrila vse ostanke. V obsežnih 
izkopavanjih minul ih let je p r i 
šlo mnogo tega spet na dan. 
J ame za kole so izdale raz isko
valcem tlorise s tar ih hiš, neš te -
vilna množina črepinj in celo 
obnovljene gl inaste posode pa v 

p tu j skem muzeju še danes p r i 
povedujejo o živahni lončarski 
dejavnost i t istega časa. 

V Ormožu je ostala za to 
zgodnjo il irsko naselbino še 
druga sled: okop z nasipom in 
j a rkom okrog današnjega m e 
sta, p rednik srednjeveškega ob
zidja, s tar torej skoraj tri tisoč 
let. 

(Se nadaljuje) 

To so danes le ostanki ene izmed največjih gomil na Hardeku , 
ki so jo razkopali leta 1899, na preostalem delu pa potem zasadili 

vinsko trto. 

Keltske najdbe so v Ormožu redke, a zanimive: bronasta sponka, 
tipičen keltski lonec z ozkim vratom ter drug lonec iz grafitne 

gline z nabrazdano površino. 

I N V R T I O K A T R I ^ 

Izkopavanje krompirja 
K r o m p i r se debeli , dokler je 

cima zelena. K o se ta posuši 
(porumeni) in ko olupek ot rdi in 
so gomolji na prerezu suhi, če 
j ih prerežemo, je k rompi r fi-
ziolo.ško dozorel. Tedaj se je v 
gomoljih nabra lo največ h r an i l 
nih snovi. P reden popolnoma 
dozori, izkopavamo le semenski 
in zgodnji k rompi r ter tistega, 
ki ga je požgala plesen. Prvega 
izkopi j em^o zaradi večje semen
ske vrednost i , drugega zaradi 
večje cene, slednjega, da ga ne 
napade r java gniloba. 

Če se le da, izkopavamo k r o m 
pir v lepem suhem vremenu, 
da ne bo blaten. P r i delu pazi
mo, da ga ne ranimo. Rane p o 
vzročajo močnejše d ihanje in 
so vzrok, da začne k rompi r 
©niti. 

I zkopavamo ročno z motiko, 
s plugi in izkopači. Izkopače d e 
limo na odmetače, odlagače in 
dvigače. Slednji delajo najbolje, 
zlasti na težji zemlji. Vsi izko
pači bolj ali manj obtolčejo 
gomolje. Te obtolkline niso si
cer tako vidne kakor zaseke od 
motike, so pa kl jub temu ne 
varne . 

Preden krompi r izkopavamo, 
pokosimo in spravimo z njive 
cimo. To je pot rebno zlasti, če 
je cima še zelena in njiva za-
pleveljena. 

Izkopan krompi r preberetpio 
in sor t i ramo. Navadno ga p r e 
beremo takoj , včasih pa poča
kamo, da se mu zacelijo rane. 
V klet, zasipnico ali skladišče 
dajemo samo zdrav, suh in h la 
den krompir . Moker in vroč 
krompir v skladišču gnije. 

SKLADIŠČENJE KROMPIRJA 
Krompir uskladiščimo samo v 

t račnih, suhih, h ladnih in temnih 
prostorih. Za to služijo kleti ali 
posebna skladišča. Semenski 
krompir bo obdržal polno se-
JTiensko vrednost le, če bo t em
peratura v skladišču ne samo 
J^izka, temveč tudi s talna. Za 
^'ečino sort je na jpr imernejša 
tempera tura + 4 stopinje. Za 
nekate-^ ,'alhona. bintje. mer-
«ur, askersegen) pa je celo bo

lje, če je t empe ra tu r a -f 7 sto
pinj . 

K r o m p i r se v klet i najbolje 
drži, če je re la t ivna vlažnost 
80—9OO/0 . 

Semenski k rompi r ukle t imo 
v zabojčkih, jedilnega pa kar 
na kupu. Da se k rompi r na k u 
pu dobro zrači ter da se v njem 
ne nabi ra ta vlaga in ogljikov 
dvokis, k a r povzroča gnitje, sme 
biti plast krompir ja največ 1.5 
met ra debela. Ce pa postavimo 
v k u p dobre vzdušnike, ga n a -
sujemo lahko tudi do 3,5 met ra 
na debelo. 

Da jedilni k rompi r ne kali , ga 
p repa r i r amo s p r ip ravk i , ki k a -
litev zavirajo. P repa r i r a t i ga je 
t reba tudi s pr ipravki , ki p r e 
prečujejo gnitje. 

Krompir jevo klet je t reba 
pred uskladiščenjem razkužit i 
(beljenje, žveplanje). 

ZASIPNICA ZA KROMPIR 
Zasipnico za k rompi r n a p r a 

vimo na r avnem ali samo rahlo 
nagnjenem svetu in na p ropus t 
ni zemlji. Pazit i moramo, da bo 
zavarovana pred ta lno in nad 
zemno vodo. Lega zasipnico naj 
bo vzhod-zahod. Zasipnico na 
prav imo na površini zemlje, 
včasih pa, da prepreč imo ko ta -
Ijenje krompir ja , poglobimo m e 
sto, kjer bo zasipnica, največ za 
10 cm. Širina zasipnico: 120—150 
cent imetrov, višina 0,8 met ra . 

V zasipnico v lagamo le suh 
in zdrav krompir . P r i t em p a 
zimo, da ga ne ran imo. Zato ga 
č immanj p remetava jmo! P o 
škodbe lahko povzročijo večje 
okvare . Ko smo zložili k rompi r 
v kup, ga za komolec na debelo 
obložimo s slamo. Slamo na laga
mo od tal proti s lemenu (s t re
ha). Na sleme damo debelejšo 
plast s lame. S tem dosežemo, da 
voda ne bo zamakala zasipnice. 
P reden začnemo zadelovati za
sipnico z zemljo, damo na sleme 
de.sko, in sicer zato, da ne zade
lamo takoj v rha z zemljo. P r a v 
tako puščamo na vsaka dva m e 
tra dolžine zasipnice majhna 
s lamnata okenca. Nezadelano 
sleme in ta okenca omogočajo 
v toplejši jeseni zračenje zasip
nice. 

(Nadaljevanje prihodnjič) 



II. mednarodno 
tekmovi:nje službenih 

psov v Slovenski Bistrici 
v Slovenski Bistrici je bilo prej

šnjo soboto in nedeljo tekmovanje 
dreslranih službenih psov iz Avstri
je •:i ii jc. TetLmovalo je de
vet psov. Sobotno tekmovanje je 
bilo ob dežju in so njegovi rezul
tati res realni. Tekmovanje v nede
ljo pa je bilo ob lepšem vremenu, 
da mu je lahko sledilo okrog 1000 
gledalcev. Tekmovanje je organizi
ral klub za vzrejo športnih in služ
benih psov v Slovenski Bistrici. 

REZULTATI TEKMOVANJA: 
tekmovanje na sledi: 1. Asso (Av

strija), 2. Jean-Princ (šola službe
nih psov Ljubljana), tekmovanje v 
poslušnosti: 1. Asso, 2. Jean-Princ; 
tekmovanje v napadu in obrambi: 
1. Jean-Princ, 2. Uwe (Avstrija). V 
skupni razvrstitvi je zmagal in dobil 
naziv CACIT — kandidat za prva
ka — Jean-Princ, drugi je bil Asso, 
ki je dobil naziv rezervni CACIT, 
na tretje mesto pa se je uvrstil 
Leksi Jožeta Robiča iz Celja, ki je 
dobil naslov prvaka Jugoslavije za 
leto 1967. Prvak Slovenije je postal 
Uwe, prvak Slovenske Bistrice pa 
Maco Mirka Kranjca iz Celja. 

SMRT V AVTOMOBILU 

V soboto, 16. septembra, ob 5.30 se 
je na cesti I. reda Ptuj—Maribor v 
Hajdošah zgodila huda prometna 
nesreča, v kateri je bilo pet po
škodovanih in ena smrtna žrtev. ' 

Tz ptujske strani ie pripeljal 
Ivan Rubin s sopotniki s primerno 
hitrostjo in pravilno po svoji strani 
ceste z avtomobilom MB 108-42. V 
ostrem levem ovinku v Hajdošah mu 
je pripeljal naproti osebni avtomo
bil avstrijske registracije St 61-352. 
ki ga je vozil avstrijski državljan 
.Tulius Knntauer s sopotniki. Zaradi 
hitrosti in mokre ceste je njegov 
avtomobil zaneslo v ovinku narav
nost čez sredino v nasproti vozeči 
Rubinov avtomobil, v katerega je 
udaril s čelno stranjo. Pri trčenju 
je izgubila življenje 38-letna Mar
gareta Gruner, sopotnica Kantauer-
ja, ki je sedela na sedežu ob šo
ferju. Razen pokojne je bilo pri 
nesreči poškodovanih še pet potni
kov, med njinai tudi njena mati 
Cecilia Lorenz in Kantauer ter 
Ivan Rubin in Veronika Maroh iz 
Zabovec. Vsi ti so bili huie poško
dovani, laže pa je bila poškodovana 
tudi pokojničina štiriletna hčerka 
Ingeborg Lorenz. Vsi so bili pre
peljani v ptujsko bolnišnico. Na 
avtomobilih je nastalo pri trčenju 
za 30.000 novih dinarjev škode. 

Vzgojitelj in atlet 
(Nadaljevanje z 4. -strani) 

na 3000 m z ovirami na prvenr-
s tvu Slovenije za posameznike. 
K r o n a vsega pa j e bi lo d r žavno 
p rvens tvo za posameznike, ko je 
osvojil d rugo mes to in s tem 
s reb rno kolajno v teku na 3000 
me t rov z ovi rami . 

V šoli je pr i l jubl jen med so
delavci in mladino, pa tud i vsi 
prebivalci Pod lehn ika in okolice 
ga poznajo in spoštujejo, saj se 
z isto voljo in zagrizenostjo, s 
ka te ro je na a t le tski stezi, bori. 
za uspehe pri delu v svojem 
raz redu in prenaša na mlade 
svoje znanje. Med mladimi ima 

precej posnemalcev in ne bo 
čudno, če bo kdaj v naši a t le 
tiki zablestelo ime katerega od 
njegovih sedanj ih učencev, ki 
bo l ahko dejal, da ga je v pr
vih korakih na at le tsko stezo 
vodil njegov pri l jubl jeni učitelj 
in športnik R u d i Vivod. KJ 

NESREČA NE POClVA 
> PTUJSKI BOLNIŠNICI SO SE 
ZDRAVILI ALI SE SE ZDRAVIJO 

NASLEDNJI PONESREČENCI: 
Drago Gajič iz Zadra (rojen 1947), 

SI je poškodoval koleno; Franc Mur-
šec iz Sardinja (1911) je padel in 
si poškodoval desno nogo; Veronika 
Maroh iz Zabovec (1950) se je pri 
prometni nesreči poškodovala po 
obrazu; Ivan Rubin iz Ptuja (1933) 
si je pri prometni nesreči poškodo
val obe nogi; Lorenz Cecilia iz 
Landsche (1896) se je poškodovala 
pri prometni nesreči; Julius Kan
tauer iz Leobna (1930) si je prt pro
metni nesreči poškodoval desno no
go in prsni koš; Ingeborg Lorenz 
IZ Landsche (1963) se je poškodovala 
pri prometni nesreči; Franc Peršuh 
iz Zupečje vasi (1906) je padel s 
prikolice in si poškodoval glavo; 
Stanko Vesenjak iz Strjanec (1916) 
si je na cirkularki odrezal prste 
desne roke; Anton Colnarič Iz Ko-
čic (1949) si je poškodoval levo roko-

Nesreče 
na ljutomerskem območju 

v ponedeljek, 11. septembra, se 
je na cesti III. reda v Razkrižju 
št. 30 pripetila ob 11.20 prometna 
nesreča. Voznik tovornega vozila 
Valentin Lajtman iz Male Subotice 
30 pri Cakovcu je natovorjen z moC-
natlml krmili peljal iz Ljutomera 
v smeri Razkrižja. Pri betonskem 
mostu se je srečal s kravjo vpre
go, ki Jo je vodil pravilno po desni 
strani Alojz Novak iz Razkrižja pri 
Ljutomeru. Pri srečavanju Je voz
nik tovornega avtomobila zaradi 
neprimerne hitrosti in nepregledne
ga ovinka zavozll v kup gramoza 
na cesti, nato pa ga Je zaneslo v 
mostno ograjo. Ograjo Je porušil in 
se prevrnil na desni bok v jarek, 
tako da je z zadnjim delom avto
mobila obvisel nad potokom. Pri 
nesreči ni bil nihče ranjen. Na vo
zilu, tovoru in mostni ograji pa je 
nastala škoda v višini 3500 novih 
dinarjev. -p 

P R O M E T N I N E S R E C I V P T U J U 
14. septembra ob 19.55 je prišlo 

na križišču Mariborske ceste in 
Zadružnega trga do lažje prometne 
nesreče. Janez Pulko iz Kidričeve
ga se je pripeljal z osebnim avto-
bilom po Mariborski cesti proti 
križišču, tam pa je moral zavreti 
zaradi ljudi, ki so prečkali cesti
šče. V tem je pripeljal za njim 
osebni avtomobil tuje registracije 
421-Z-641 in trčil v zadnjo stran 
avtomobila ter povzročil manjšo 
škodo. Voznik je takoj nato nada
ljeval vožnjo. * 

19. septembra ob 19. uri se je pri
petila prometna nesreča v Slovenji 
vasi. Makaimiljan Petek iz Ptuja 
je 7. osebnim avtomobilom CE 180-56 
prehiteval neosvetljeno konjsko 
vprego, ki jo je vodil Franc Pesek 
iz Slovenje vasi. V tem pa je pri
peljal avtomobll-hladilnik RI 83-05, 
ki ga je vozil Milivoj Butkovič z 
Reke. in oplazil osebni avtomobil. 
Telesnih poškodb ni bilo. material
na škoda pa znaša 2200 novih dinar
jev. 

RODILE SO: 
Marija Volgernut. Zabovci 101 — 

deklico; Štefanija Rep. Tomaž 9 — 
dečka; Marija Knez, Raičeva 11 — 
Suzano; Ana Kovačec, Smolinci 8 
— Marjana; Jožica Veldin, Brati
slave! 1 — deklico; Hedvika Novak, 
Drbetincl 50 — Melito; Milica Kram-
berger, Kidričevo 1 — Mirana; Dra
gica Magdič. Velika Nedelja 17 — 
Matejo: Gizela Kelenc. Žižki 90, 
Lendava — deklico; Ivanka Molnar, 
Zagrebška 34/b — deklico; Marija 
Kukec, Muretinci 5 — deklico; Ana 
Horvat. Strajna 2 — Rozino; Marija 
Sumandl. Trubarjeva 5'd — deklico; 
Marija Fric. Gorišnica 43 — dečka: 
Marija Kosec, Prvenci 5 — Slavico; 
Ljubica Maconja, Kidričevo 13 — 
Miča; Štefanija Mužar, Goričano-
vec 30 — Janka; Alojzija Zver. 
Slapttncl 41, Videm ob Sčavnici — 
Ireno; Olga Car, Apače 97 — Stani
slava; Rozallja Koslanjevec. Bu
kovci 181 — deklico; Marija Blod
njak, Brezovci « — dečka; Marija 

Plohi, Hlaponci 9 — deklico; Roza-
lija Ceh, Spuhlja 42 — Zdenka; 
Zdenka Zelko, Logarovci 22, Lju
tomer - Vitomirja; /Vna Milošič, 
Mali Okič 18 — deklico: Štefanija 
Bogme, Lovrenc na Dravskem po
lju 118 — deklico; Terezija Memič, 
Selci 89, Lenart — Dušana; Ana Ko
ciper, Koračice 40 — deklico; Štefa
nija Komes, Lovrečan — Mirana; 
Antonija Muzek Bodislavcl 38. Lju
tomer — Bredico. 

POROKE: 
Dušan Primožič. Stefensonova 4, 

Maribor, in Helena Gabrovec, Spo-
lenjakova 8; Franc Krefl, Grajena 
1, in Marjana Kušar, Nova vas 74; 
Stanislav Pesek, Starše, in Alojzija 
Pesek, Hajdoše 20; Oto Ašenbrener, 
Mariborska 20, In Katarina Capuder, 
Muršičeva 16; Mirko Mernik. Krče-
vina 29, In Jožefa Zver, Brunšvig 
48; Maks Skaza, Rabelčja vas 27, 
in Marija GradiSnik, Rabelčja vas 
27; Jožef Jarc, Hajdoše 79, in Silva 
Seruga, Hajdoše 79. 

Danes in jutri 
Kino Bučkovci 

2 4 . s ep tembra — italijangkl b a r v n i kinemaskapska 
film T R O J A N S K A VOJNA. 

Kino Gorišnica 
* 2 4 . sep tembra - - ameriški ba rvn i fikn TARUS, A T I -

LOV SIN. i 

Kino Kidričevo 
2 3 . in 2 4 . sep tembra — angleški barvni film FAJSTIOM 

LONDONSKE OPERE. 
2 7 . in 2 8 . septembi-a — sovjetski ba rvn i film PLANET 

B U R A . 

Kino Ljutomer 
2 3 . in 2 4 . seplembrd — čimeriški ba rvn i film K R I 

ŽIŠČE LJUBEZNI. 
2 7 . in 2 8 . septembra — jugoslovansikl fihn NARODNI 

POSLANEC. 

Kino Ormož 
2 3 . in 2 4 . septembra — ameriški barvni k ineraaskop-

ski film POSLEDNJI SOMRAK. 
2 7 . septembra .— nemški lilm DRAGA, OSTANI Z 

MENOJ. 

Kino Ptuj 
22. , 2 3 . in 2 4 . sep tembra — itali janski ba rvn i k inema-

skopski film DVOBOJ V TEKSASU. 
26 . in 27 . septembra — nemški film SRIVNOSTNA 

GROBNICA. 
2 8 . sep tembra — jugoslovanski film V R O C A P O L E T 

J A . 

Kino Tomaž pri Ormožu 
2 4 . sep tembra — aagleški film ŽENA V DOMACi 

HALJI . 

Kino Slovenska Bistrica 
22., 23. in 24. septembra špansko-italijanski barvni kinemaskopskl 
film MAŠČEVANJE V FUERTA CEDROSU. 
26., 27. in 28. septembra italijanski črno-beli film NEV.^RNl 
OVINKI. 

LUNINE SPREMEMBE IN VREMENSKA NAPOVED 
ZA CAS OD 2 3 . DO 3 0 . SEPTEMBRA 1 9 6 7 

Zadnji krajec bo v torek, 2 6 . sep tembra , ob 2 2 . 4 4 . 
N a p o v e d . Poslabšanje v remena bo ver je tno v so

boto, 2 3 . sep tembra , in še v petek, 2 9 . septembra . Ostale 
dni — od 2 4 . do 2 8 . sep tembra — bo lepo vreme. 

Ju t r i , v soboto. 2 3 . sep tembra , ob 1 8 . 3 8 stopi sonce 
v znamenje tehtnice. Tedaj je začetek jeseni. 

S to v remensko napovedjo prek in jamo obravnavan je 
v remenskih r azmer do začetka pomladi 1 9 6 8 . 

Alojz Cestnik 

TELEVIZIJSKI SPORED 
ZA TEDEN 

OD 24. DO 30. SEPTEMBRA 
1967 

9.25 Poročila (Ljuoljana). 9.30 Od
daja narodno zabavne glasbe (Ljub
ljana). 10.00 Kmetijska oddaja (Za
greb). 10.45 Oddaja za otroke (Beo
grad). 11.30 Lutkovni film za otroke 
(Ljubljana). 12.00 Nedeljska TV kon
ferenca (do 13.00) (Zagreb). . . . Po
navljamo za vas (Ljubljana). 19.00 
Dolgo vroče poletje — serijski film 
(Ljubljana). 19.50 Cik cak (Ljublja
na). 20.00 TV dnevnik (Beograd). 
20.45 Cik cak (Ljubljana). 20.50 Glas
beni festival v Krapini — I. del 
(Zagreb). 22.20 Rezerviran čas. 23.20 
Glasbeni festival v Krapini — II. del 
(Zagreb). 24.00 TV dnevnik (Beo
grad). 

PONEDELJEK, 23. SEPTEMBRA 
9.40 TV v šoli — ponovitev ob 14.50 

(Zagreb). 10.40 Ruščina — ponovitev 
ob 15.50 (Zagreb). 11. Osnove sploš
ne izobrazbe — ponovitev ob 16.10 
(BeogradV. 16.55 Poročila (Zagreb). 
17.00 Mali svet — oddaja za otroke 
(Zagreb). 17.25 Risanke (Skopje). 
17.40 Kje je, kaj je — oddaja za 
otroke (Beograd). 17.55 TV obzornik 
(Ljubljana). 18.15 Lepe pesmi so 
prepevali — Se en krajcarček 'mam 
(Ljubljana). 18.45 Kuharski nasveti: 
Gobe (Ljubljana). 19.15 Tedenski 
šporlni pregled (Beograd). 19.40 S 
kamero po svetu — London (Ljub
ljana). 20.00 TV dnevnik (Beograd). 
20.30 Cik cak (Ljubljana). 20.40 Puc-
cini: Tosca — opera (Zagreb). 21.40 
Teme z variacijami (Beograd). 22.10 
TV dnevnik (Beograd). 

Drugi spored 
17.55 Včeraj, danes, jutri (Zagreb). 

18.15 Oddaja narodne glasbe (Ljub
ljana). 18.45 Znanost (Beograd). 19.15 
Tedenski športni pregled (Beograd). 
19.40 TV prospekt (Zagreb). 21.00 
Spored italijanske TV. 

TOREK, 26. SEPTEMBRA 
9.40 TV v šoli — ponovitev ob 

14,50 (Zagreb). 10.40 Angleščina — 
ponovitev ob 15.50 (Zagreb). 11.00 
Osnove splošne izobrazbe — pono
vitev ob 16.10 (Beograd). 18.35 Risan
ka (Ljubljana). 18.50 Svet na zaslo
nu — zunanjepolitična oddaja (Ljub
ljana). 19.30 TV obzornik (Ljublja
na). 20.00 Cik cak (Ljubljana). 20.10 
Celovečerni film Generalni inšpek
tor ~ ameriška komedija (Ljublja-
ns). 21.'!0 B. Tomšič: Ravni pot — 
najboljši pot (igra) (Ljubljana). 22.05 
Zadnja poročila (Ljubljana). 

Drugi spored (do 20.00 tudi na ka
nalu 9) 

13. Poročila (Beograd). 18.10 Rezer
viran čas (Zagreb). 18.30 Telesport 
(Zagreb). 19.10 Turizem (Zagreb). 
19.40 TV prospekt (Zagreb). 19.54 
Lahko noč, otroci (Skopje). 21.00 
Spored italijanske TV. 

SRED.\, 27. SEPTEMBRA 
17.00 Poročila (Zagreb). 17.05 Dok

tor Jojboli — serijska lutkovna igra 
(Zagreb). 17.25 Poljudno znanstveni 
film (Ljubljana). 17.55 TV obzornik 
(Ljubljana). 10.15 Združenje rado
vednežev - - oddaja za otroke (Za
greb). 19.00 Reportaža (Beograd). 
19.30 S kame.'-o po svetu (L-^ibl jana) 
19.45 Prenos nogometne tekme To-
tenham Glotspurs — Hajduk jz 

Londona. 20.30 TV dnevnik (Beo
grad). 20.45 Drugi polčas tekme v 
Londonu (Evrovizija). 21.30 Cik cak 
(Ljubljana). 21.40 Mozaik kratkega 
filma: Filmi Vladana Sljepčevica 
(Ljubljana). 22.10 Jazz festival v 
Ljubljani (Ljubljana) 22.40 Z nogo
metnih tekem Madžarska — ZR 
Nemčija in ZR Nemčija — Fran
cija (Ljubljana, Beograd). 24.00 
Zadnja poročila (Ljubljana) 

ČETRTEK, 28. SEPTEMBRA 
9.40 TV v šoli — ponovitev ob 

14.50 (Zagreb). 11.00 An,gleščina — 
ponovitev ob 16.10 (Beograd). 17.05 
Poročila (Ljubljana). 17.10 Vijavaja 
— ringaraja — 6. oddaja (Ljublja
na). 17.55 TV obzornik (Ljubljana). 
18.15 Po sledeh napredka (Ljublja
na). 18.35 Glasbeni bienale v Zagre
bu (Zagreb). 19.00 Tožarjenja - hu-
moristična oddaja (Beograd). 19.40 
TV prospekt (Zagreb). 19.54 Propa
gandna medigra (Ljubliana). 20.00 
TV dnevnik (Beograd). 20.30 Aktual
ni razgovori (Beograd) 21.10 Cik 
cak (Ljubljana). 21.20 Ko je meč 
krojil pravico — serijska igra (Za
greb). 22.05 Srečanje z Leonidom 
Koganom — glasbena oddaja (Skop
je). 22.20 TV dnevnik (Beograd). 

Drugi spored — do 21.00 tudi na ka
nalu 9 

17.55 Včeraj, danes, jutri (Zagreb). 
18.15 Mladinska tribuna (Zagreb). 
18.35 Spored JRT. 19.40 Propagand
na oddaja (Zagreb). 19.54 Lahko noč. 
otroci (Sarajevo. Beograd) 21.00 
Spored italijanske TV. 

PETEK, 29. SEPTEMBRA 
9.40 TV v šoli — ponovitev ob 

14.50 (Zagreb). 10.40 Angleščina — 
ponovitev ob 15.50 (Zagreb). 11.00 
Osnove splošne Izobrazbe — pono
vitev ob 16.10 (Beograd). 17.25 Poro
čila (Skopje). 17.30 Oddaja za otro
ke (Skopje). 17.55 TV obzornik 
(Ljubljana). 18.25 Glasbeni magacin 
(Ljubljana). 19.00 Na sedmi stezi — 
oddaja o športu (Ljubljana). 19.30 
Cik cak (Ljubljana). 19.35 Forma 
viva 67 — Človek in kultura (Ljub
ljana). 20.00 TV dnevnik (Beograd). 
20.30 Cik cak (Ljubljana). 20.38 Celo
večerni film (Ljubljana). 22.10 Zad
nja poročila (Ljubljana). 

Drugi spored — do 21.00 tudi na ka
nalu 9 

17.55 Včeraj, danes, jutri (Zagreb). 
18.15 Mladi na zaslonu (Zagreb). 
19.05 Mozaik — Sarajevo (Zagreb). 
19.54 Lahko noč, otroci (Zagreb). 
21.00 Spored italijanske TV. 

SOBOTA, 30. SEPTEMBRA 
9.40 TV v šoli — ponovitev ob 

14.50 (Zagreb). 17 40 Vsako soboto — 
pregled TV sporeda (Ljubljana). 
17.55 TV obzornik (Ljubljana). 18.15 
Mladinska igra (Beograd). 19.15 Spre
hod skozi čas — Napad na Anglijo 
II. (Ljubljana). 19.40 Cik cak (Ljub
ljana). 20.00 TV dnevnik (Beograd) 
20.30 Cik cak (Ljubljana). 20.40 Iz 
tuje glasbene produkcije fBeograd). 
21.40 Zabavno glasbena oddaja stu
dia Sarajevo (Zagreb). 21.55 Serijski 
film (Ljubljana). 22.45 Zadnja poro
čila (Ljubljana). 

Drugi spored — do 21.00 tudi na ka
nalu 9 

17.55 Včeraj, danes, jutri (Zagreb). 
13.15 Mladinska Igra (iseograd). 19.15 
Sprehod skozi čas (Beograd). 19.40 
TV prospekt (Zagreb). 19.54 Lahko 
noč. otroci fSkopje). 21.00 Spored 
italijanbke TV. 

PRODAM 
A E R O K L U B P T U J proda poltovornl 

avto dodge na licitaciji dne 5. 
oktobra 1967 ob 16. uri na leta
lišču v Moškanjcih. 

P R O D A M O S E B N I A V T O zastava 
750. Vprašajte Moda, Ptuj. 

K U H I N J S K O P O H I Š T V O prodam. 
Mileta MiloSevič, Gregorčičev dre
vored 8, Ptuj. 

P R O D A M P E C — kamin in dobro 
ohranjen kavč Fijan, Rajšpova U, 
Ptuj. 

P R O D A M M O T O R N O K O L O v do
brem stanju m magnetofon. Ro-
goznica 19. Ptuj. 

P R O D A M M L A T I L N I C O H U M M E L 
(leto izdelave 1958) brezhibno, po
gonska moč 8—10 KM, Jakob Si-
lak. Dornava 29. 

P R O D A M K U H I N J S K O O P R E M O . 
Zorka Golubov, Gregorčičev dre
vored 8. Ptuj. 

2300 K O S O V S T R E S N E O P E K E pro
dam. Tone Arsič. Cesta Olge Me
glic 29. 

HISO Z VRTOM, polovica takoj 
vseljiva. na Zagrebški cesti v 
Ptuiu prodam. Naslov v upravi. 

Ž E N S K O Š P O R T N O K O L O , skoraj 
novo, in transistorski gramofon 
prodam. Rozika Gumilar, Lanco-
va vas 13. p Videm. 

RAZNO 
TOVARNA MIRN.\ priredi v mese

cih oktobru in novembru v Ptuju 

začetni in nadaljevalni tečaj ši
vanja. Prijavite se na Delavski 
univerzi, kjer dobite potrebna 
pojasnila. Prvi sestanek bo v po
nedeljek, 9. oktobra 1967 ob 15. 
uri v domu SZDL na Vičavi. Po
hitite s prijavami! 

IŠČEM VEČJO PRAZNO SOBO v 
Ptuju. Plačam za eno leto vna
prej. Naslov v upravi. 

STAREJŠO ŽENSKO za čuvanje 
leto dni starega otroka sprejmem 
za osem ur dnevno. Vprašajte do
poldne pri Cebek, Ormoška 1. 
Ptuj. 

POMOZNEG.\ DELAVCA, ki ima 
veselje do živilske stroke, sprej
mem. Stanovanje in hrana v hiši. 
Naslov v upravi lista. 

OPREMLJENO SOBO oddam solid
nemu moškemu. Naslov v upravi. 

SOBO IN KUHINJO v Mariboru. 
Splavarski prehod 8 (Rušnik), za
menjam za enako v centru Ptu
ja ali na Zagrebški cesti. 

DEKLE, staro 19 let, išče sobo v 
Ptuju ali okolici. V popoldanskem 
času pomaga pri delu. Naslov v 
upravi. 

ŽENSKO za pospravljanje stanova
nja sprejmem Naslov v upravi 

VOZNO KR.AVO vzamem v rejo 
Na.slov v upravi. 

PRODAM GRADBENO PARCELO z 
dograjeno kletjo v Budini. Naslov 
v upravi. 

Komunalno podjetje Ptu) 
OBVEŠČA, 

da bodo po 5 1 . decembru 1 9 6 ? prekopani vsi 
proboN i na mestnem in rogozniškcm pokopališču v Ftii-
ju. za katere je potekla 10-letna doba / a uporabo pro
stora in iii plačano podaljšanje. 

Tuji državljani nakažejo denar na devizni račun Ko-
inunaliiepa podjetja Pli'j pri Kreditni banki Ptui, šte
vilka 5 2 4 - 6 2 0 - 1 / 5 2 0 0 0 - 2 2 . 

V f)". državah na svetu so 
ROTERJEVE TABLETE ZA ŽELODEC 
IZ HOLANDIJE 

učinkovito zdravilo za bolezni želodca in dvanajsternika 
(čiravost, gastritis in želodčna nevroza). 

Originalno pakiranje: 
4 0 tablet 3 7 , 7 0 Sch; 

1 2 0 tablet 9 3 , 2 0 Sch; 
6 4 0 tablet 3 9 7 , 7 5 Sch. 

DIREKTEN UVOZ IZ HOLANDIJE 

po glavnem zastopniku inozemskih farmacevtskih tovarn 

OPERNAPOTHEKE, GRAZ, OPERNRING 24 


